
                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

  ACTA DEL PLE DE L’AJUNTAMENT DE REUS

Núm.: 2/2019

Caràcter: ordinari   
Data: 11.02.2019
Horari: de  16:06  a  20:35 h.
Lloc: Saló de Plens del Palau Municipal 

Hi assisteixen:
Carles Pellicer Punyed, alcalde-president 
Marc Arza Nolla  
Montserrat Caelles Bertran
Mariona Cuadrada Monteverde
Jordi Cervera Martínez
Oriol Ciurana Zaragoza 
Maria Dolors Compte Llusà 
Sebastià Domènech Bosch 
Joaquim Enrech Garola
Edgar Fernández Blázquez 
Guillermo Figueras Talarn
Montserrat Flores Juanpere
Sandra Guaita Esteruelas 
Noemí Llauradó Sans
Marta Llorens Pérez
Andreu Martín Martínez
Ana Isabel Martínez Serrano
Hipòlit Monseny Gavaldà 
Damián Morales Arcas  (s'incorpora en el moment en que consta a l'acta) 
Maria del Carmen Pozuelo Blanco
Marta Puig Beltran 
Miquel Reverte Mariné 
Daniel Rubio  Angosto 
Juan Carlos Sánchez Martínez
Maria Dolors Sardà Lozano
Montserrat Vilella Cuadrada

S'ha excusat: 
Josefa Labrador Barrafón
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Assisteixen també: 
Josep M. Sabaté Vidal, secretari en funcions 
Baldomero Rovira López, interventor 

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació de l'acta del dia 21 de gener de 2019.

2. Informació de l’Alcaldia.

MOCIONS DE L'ALCALDIA 

3. Alcaldia. Nomenament de membres i representants en distints òrgans, organismes i
entitats.

SERVEIS GENERALS I ECONÒMICS 

4. Assessoria Jurídica. Aprovació inicial del nou Reglament municipal de Participació
Ciutadana de Reus.

5. Assessoria Jurídica. Sol·licitud de compatibilitat d’un regidor per a l'exercici d'una activitat
pública. 

6. Gestió Econòmica i Pressupostària. Aprovació inicial d'un expedient de modificació de
crèdits del pressupost de 2019 de l’Ajuntament.

7. Recursos Humans. Sol·licitud de compatibilitat d’un treballador de l’Ajuntament de Reus
per a l'exercici d'una activitat privada. 

8. Rendes i Exaccions. Resolució del recurs de reposició interposat per l'«Iglesia Evangélica
Española» contra la notificació individual de la quota tributaria relativa a les contribucions
especials per obres de remodelació del carrer Alt de Sant Pere, tram carrer Dr. Robert i Riera
de Miró.

SERVEIS A LA PERSONA 

9. Participació, Ciutadania i Transparència. Aprovació del Pla Municipal de Polítiques
LGTBI+ per al període 2019-2022.

10. Participació, Ciutadania i Transparència. Aprovació de les bases del Concurs de
pintades horitzontals. Concurs d’art per a joves – Llambordes.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

SERVEIS DE TERRITORI I URBANISME 

11. Oficina d'Habitatge. Aprovació del conveni de col·laboració i d'encàrrec de gestió entre
l'Agència de l'Habitatge de Catalunya i l'Ajuntament de Reus relatiu a l’Oficina Local
d'habitatge per a l'any 2019.

12. Oficina d'Habitatge. Aprovació del conveni de col·laboració entre l'Agència de
l'Habitatge de Catalunya i l'Ajuntament de Reus relatiu al Programa de Mediació per al lloguer
social d'habitatges, per a l'any 2019.

PROPOSTES DELS GRUPS MUNICIPALS 

13. Proposta del Grup municipal del PARTIT DELS SOCIALISTES DE CATALUNYA–
CANDIDATURA DE PROGRÉS (PSC-CP) per a garantir la continuïtat dels Centres Especials de
Treball.

14. Proposta del Grup municipal del Partit Popular (PP) referent a canvis legislatius per a
garantir el dret a la propietat privada, la seguretat de les persones i béns i la convivència
social.

MOCIONS DELS GRUPS MUNICIPALS 

15. Moció del Grup municipal CIUTADANS–REUS (C’S) perquè el compliment del calendari
de vacunació recomanat pel Ministeri de Sanitat i finançat pel sistema públic de salut passi a
ser un requisit indispensable per a la matriculació de nens als jardins d'infància dependents
de l'ajuntament de Reus.

16. Moció del Grup municipal CANDIDATURA D’UNITAT POPULAR (CUP) per tal de
realitzar una auditoria del Servei de Recollida de Residus prestat per FCC durant el període
de pròrroga del 2019.

17. Moció del Grup municipal CANDIDATURA D’UNITAT POPULAR (CUP) per a la creació
del Consell Municipal d'Habitatge. 

Assumptes sobrevinguts, si s'escau. 

Precs i preguntes.
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Desenvolupament de la sessió 

Les intervencions orals realitzades en aquesta sessió per l’alcalde, regidors i, en el seu
cas, el secretari i l’interventor als diferents punts de l’ordre del dia assenyalats a l’acta
amb ES PRODUEIX DEBAT o ES DÓNA RESPOSTA estan contingudes en suport digital
àudio autenticat, amb la incorporació de la signatura d’aquesta Secretaria General.
Una vegada aprovat l’esborrany de l’acta d’aquesta sessió, les esmentades
intervencions orals quedaran incorporades automàticament a l’acta, formant part,
d’una manera intrínseca i indissoluble, de l’esmentat document administratiu, d'acord
amb els articles 26, 36, 70.2, 71 i 80.2 de la Llei 39/2015 d'1 d'octubre sobre procediment
administratiu comú de les administracions públiques, articles 17 i 18 de la Llei 40/2015
d'1 d'octubre de règim jurídic del sector públic, article 4 i disposició addicional primera
sobre fe pública i ús de signatura electrònica de la Llei 59/2003, de 19 de desembre, de
signatura electrònica, procedint-se a la preceptiva publicació a la web municipal.  

La presidència obre la sessió dedicant un moment a la memòria de Kelly Mariela Quiñones
Medina estudiant, de disset anys, de l'Institut Salvador Vilaseca que va ser víctima de
violència de genere el passat 30 de gener, e.p.r. L'Ajuntament de Reus diu, una vegada més,
"mai més, cap més i prou".
 
Seguidament es passen a tractar els temes següents: 

1. Aprovació de l'acta del dia 21 de gener de 2019.

S'aprova, per unanimitat, l'acta del dia 21 de gener de 2019.

2. Informació de l’Alcaldia.

El Sr. Pellicer en primer lloc informa del següent: 

De la recepció del Sr. Samaranch i dels quatre presidents de les diputacions catalanes al
Palau Bofarull per tal de promocionar i donar suport als Jocs d'Hivern de Barcelona del 2030.

De la commemoració dels 120 anys del Col·legi de Metges al Saló de Plens.

De la visita institucional del Molt Honorable Sr. Joaquim Torra i Pla, President de la
Generalitat de Catalunya, el dia 25 de gener, a la ciutat i a l'Ajuntament.

De la XXXV recepció anual de les entitats del Centre de Lectura que un any més continua sent
molt reeixida.

Del lliurament dels premis dels Grups de Shows del Campionat Territorial de patinatge al
Reus Deportiu. Felicita una vegada més a aquestes magnífiques patinadores.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

De la IX edició del Premi Beca Roseta Mauri al Teatre Bartrina amb participació de totes les
escoles de dansa de la ciutat.

De la presentació del llibre del Molt Honorable Sr. Carles Puigdemont, «La crisi catalana. Una
oportunitat per a Europa» que va tenir lloc al Centre de Lectura.

De la descoberta del bust d'Eduard Toda a la façana del Museu de Reus, al raval de Santa
Anna 59 (façana exterior lateral). Un bust promocionat per la societat civil. 

Del 40è aniversari del centre d'Amics de Reus als quals felicita, una vegada més, per la
dedicació que tenen a la ciutat.

De l'assistència a la conferència inaugural de l'Any Peret Ganxet, "Peret Ganxet, aquell
xiquet..." a la Biblioteca Xavier Amorós.

De la inauguració del nou local de l'Estol del Basilisc al carrer Mossèn Ramon Muntanyola.

De l'assistència al concert de l'Orfeó Reusenc al Palau de la Música on es va poder gaudir
d'un concert magnífic amb les seves interpretacions. També els felicita en aquesta cloenda
del seu centenari al Palau de la música.

De la presentació de les iniciatives als parlamentaris de la Càtedra de la regió del
coneixement amb la URV i també amb diferents ajuntaments del territori que porta el Dr.
Grau com a capdavanter, que va tenir lloc a Vila-seca.

De la presentació de l'Olimpíada escolar, dels premis 2018 i del cartell de la mateixa a la sala
Santa Llúcia.

Del torneig de la copa del Rei i de la Reina d'hoquei sobre patins, que se celebrarà els dies 21
a 24 de febrer a la ciutat i també del de Catalunya que se celebrarà els dies 16 i 17 també al
Pavelló Olímpic dels grups Show de patinatge. Un important esdeveniment que es durà a
terme aquest cap de setmana al Pavelló Olímpic.

De la inauguració de la placeta Bisbe Grau.

De l'acte de traspàs del títol de Ciutat del Bàsquet Català en un acte al Pavelló d'Esports de
Calella de Mar. Durant l'any 2019 el basquet serà un esport que s'impulsarà a Reus. 

- En aquest moment s'incorpora a la sessió el Sr. Morales. 
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Seguidament el Sr. Pellicer informa que la Junta de Portaveus en la reunió del dia 8 de febrer
va donar el seu suport  a les següents propostes de declaracions i manifests: 

Manifest en relació a la personació en l'expedient de revisió de la concessió de la
Comunitat de de Regants del Pantà de Riudecanyes.

"La Junta de Portaveus dona el seu suport amb els vots a favor dels Grups municipals PARTIT
DEMÒCRATA (PdeCAT)-CiU, ERC-MES-MDC-AVANCEM. ARA REUS (AREUS), PARTIT DELS
SOCIALISTES DE CATALUNYA–CANDIDATURA DE PROGRÉS (PSC-CP) Grup municipal PARTIT
POPULAR (PP), i CIUTADANS – REUS (C’S) i el vot en contra de la CANDIDATURA D’UNITAT
POPULAR (CUP), al text següent: 

Ja fa temps que els pobles del Priorat i determinades entitats ecologistes venen manifestant
la seva preocupació per la gestió dels recursos hídrics de la comarca i reivindicant de l’ACA
l’adopció de mesures.

Fruit d’aquestes reivindicacions s’ha convocat per part de l’ACA i el Govern de la Generalitat la
Taula del Siurana, a la que han estat convidats a participar diferents agents del territori i que
-segons expressament es va dir a l’inici de la primera sessió celebrada el passat 5 de
desembre de 2018 - “havia de servir com a punt de trobada per recollir totes les inquietuds i

aportacions que permetin una entesa en la gestió dels Cabals del Siurana”.

Lluny d’aquest plantejament, els pobles del Priorat i algunes entitats han considerat que
aquesta taula era l’instrument que podia contribuir a posar fi al que ells anomenen la
"injustícia manifesta que representa el transvasament del riu Siurana a una altra conca

hidrogràfica". En aquest sentit, els representants prioratins han fet gal·la de coincidir en
l'objectiu que l'aigua del riu Siurana deixi de ser transvasada cap al pantà de Riudecanyes i
que s'acabi amb el que ells diuen que és un "greuge històric".

Tant és així, que el Ple del Consell Comarcal del Priorat va acordar el passat 28 de setembre
de 2018 elevar davant la Confederació Hidrogràfica de l’Ebre (CHE), una petició sol·licitant la
total eliminació o, si més no, una reducció substancial del cabal concedit a la Comunitat de
Regants del Pantà de Riudecanyes per ús agrícola i d’abastament, fent de difícil assoliment
l’eficàcia de la Taula posteriorment convocada.

La petició d’aquesta comarca vinícola no té en compte que el Siurana no és un riu
“exclusiu” de la comarca del Priorat, la regulació del sistema Siurana-Riudecanyes tan sols
afecta una petita part de la conca del riu Siurana. A més, l’embassament de Siurana només
regula les aportacions d’aigua d’un 8’8% del total de kilòmetres quadrats que té la conca del
Siurana i, encara així, la meitat d’aquesta conca regulada discorre per termes municipals de
la comarca del Baix Camp, que és on neix el riu.

També s’oblida que els actuals pantans de Siurana i Riudecanyes han permès solventar les
necessitats d’aigua i superar èpoques de sequera no només del Baix Camp sinó, també, del



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

Priorat i que, en bona mesura, aquestes obres van ser directament finançades per les
institucions i el teixit social del Baix Camp.

L’aigua que subministra la Comunitat de Regants del Pantà de Riudecanyes és un recurs bàsic
per a la comarca del Baix Camp. Actualment, permet dotar d’aigua de reg agrícola al nostre
territori i garantir bona part de les necessitats d’abastament de municipis com Riudoms,
Riudecanyes i d’altres.

Els recursos hídrics procedents del sistema Riudecanyes-Siurana també són fonamentals per
al proveïment d’aigua a la ciutat de Reus. Les dades de subministrament així ho certifiquen,
en constatar que, aproximadament, un terç de l’aigua que beuen els reusencs procedeix del
sistema Riudecanyes-Siurana. En concret, del total de vora 7 hectòmetres que anualment
consumeix la ciutat, 2,1 procedeixen del sistema Riudecanyes-Siurana, tot estimant-se que
un 60% dels mateixos provenen del pantà de Siurana.

La disponibilitat d’aigua superficial del sistema Siurana-Riudecanyes és fruit d’unes
concessions hídriques inscrites i d’uns drets legalment establerts. I, fins al dia d’avui, els
desembassaments que es duen a terme des del pantà de Siurana cap al de Riudecanyes
compten amb uns protocols pautats, als quals se sotmet la comissió de desembassament
(integrada pels diversos actors i regulada per l’administració hidràulica catalana).

Altrament, aquesta comissió sempre té en compte tant el cabal ecològic del riu Siurana, com
la reserva dels metres cúbics necessaris que garanteixen el consum dels municipis prioratins
integrats en la mancomunitat Topograpo (Torroja, Porrera, Gratallops i Poboleda) durant un
període mínim de dos anys.

Creiem important remarcar que l’any 2001 a iniciativa de la pròpia ACA –tot i que els pobles
del Priorat no comptessin amb cap concessió d’aigües superficials inscrita a la Confederació
Hidrogràfica de l’Ebre– es va signar un conveni entre la Mancomunitat Topograpo, la
Comunitat de Regants del Pantà de Riudecanyes i l’ACA per poder abastir les poblacions de
Torroja, Poboleda, Gratallops i Porrera amb una dotació de 95.000 m3/any per a
l’abastament i 105.000 m3 per al regadiu.

Fruit d’aquest conveni, fa anys que no s’ha hagut de trasvasar aigua amb cisternes als pobles
de Torroja, Poboleda, Gratallops i Porrera, cosa que sí passava abans de la connexió amb
canonada des de l’embassament de Siurana i que va representar una inversió pública de
l'administració hidràulica catalana superior als 2 milions d’euros. Una infraestructura que, per
cert, al llarg de tots aquests anys, ha funcionat en precari i la gestió de la qual té recorregut
de millora.
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En conseqüència, i vist el posicionament adoptat per l’ACA en la documentació lliurada per la
celebració de la segona sessió tècnica de la Taula del Siurana explicitat en les conclusions del
document “Anàlisi de la situació administrativa” (de 23 de gener de 2019), es proposa a la
Junta de Portaveus de l'Ajuntament de Reus, fer el següent manifest:

1. L’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) sembla haver renunciat a fer de mediador, tal com se li
suposava en la Taula del Siurana. No veiem que actuï des la neutralitat, ni assumint cap mena
de corresponsabilitat, sembla haver-se decantat clarament per la defensa d’una sola de les
parts. En aquest mateix sentit, no entenem que la solució passi per qüestionar els únics drets
legalment adquirits, ni per menystenir la labor feta per la gent del Baix Camp i de Reus que,
durant anys, i amb molt d’esforç econòmic, s’ha preocupat de trobar solucions a l’abastament
i al reg d’un territori que, històricament, s’ha vist castigat per la falta d’aigua.

2. Aquesta defensa exclusiva dels interessos d’una sola de les parts es fa evident en el
document esmentat, que és absolutament esbiaixat, en presentar com a veritats absolutes,
en base a un suport documental que considerem incomplert i inexacte, un seguit
d’apreciacions que són matisables i discutibles jurídicament com són, entre d’altres, els usos
suposadament il·legítims de l’aigua per part de la Comunitat de Regants del Pantà de
Riudecanyes.

3. L’informe en qüestió també és absolutament parcial a l’hora de descriure la realitat sobre
els usos actuals de l’aigua del Siurana i, entre d’altres aspectes, detalla minuciosament
l’absència de títols concessionals en municipis del Camp de Tarragona però s’oblida de
mencionar els municipis del Priorat/Topograpo, que tampoc no compten amb títol
concessional.

4. La informació preliminar així com l’anàlisi posterior que es fa en l’esmentat informe se
centra exclusivament en la gestió que el Baix Camp fa de l’aigua del Siurana, i en cap moment
té com a objecte, ni proposa, l’anàlisi i la gestió de la globalitat del sistema Siurana-
Riudecanyes, que en realitat és i ha de ser l’objecte d’anàlisi i de discussió en aquest òrgan de
concertació.

5. L’esmentat document s’oblida inexplicablement d’un altre factor essencial: la vigència
jurídica de la concessió que la Comunitat de Regants del Pantà de Riudecanyes té inscrita
davant la Confederació Hidrogràfica de l’Ebre (CHE), amb la qual cosa l’ACA sembla ignorar
que la Taula del Siurana no deixa de ser un òrgan de concertació basat en la bona voluntat
de totes les parts.

6. L’ACA no pot fer veure que desconeix que les competències jurídiques sobre la
concessió en litigi recauen exclusivament en la CHE, com bé ha demostrat el Consell
Comarcal del Priorat en sol·licitar la revocació de la concessió a aquesta entitat, amb la qual
cosa es fa difícil de discernir què s’hi fa en aquesta Taula quan una de les parts ja ha decidit
que el litigi s’ha de dirimir forçosament en d’altres instàncies.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

7. Consegüentment, l’ACA ha de ser conscient que d’acord amb l’ordenament jurídic,
l'Ajuntament de Reus no renuncia a recórrer a d’altres administracions competents, com ja
ha fet el Priorat, ni a la via contenciosa, si cal, en defensa d’uns drets que són plenament
vigents i d’una concessió registrada i que compleix perfectament els requisits i paràmetres
legals.

8. No podem estar-nos de mostrar la nostra perplexitat pel fet que la proposta inicial de l’ACA
es limiti a proposar una revisió de la concessió a la Comunitat de Regants del Pantà de
Riudecanyes, tant pel que fa a reg com abastament, i ni tan sols esmenti de passada si fóra
convenient l’actualització de la concessió al Topograpo, si existeix la possibilitat d’altres
aprofitaments al Priorat, etc.

9. De la mateixa manera, l’informe esmentat no conté cap mena d’informació ni cap
proposta en relació a les concessions i a la gestió que fan de l’aigua les comunitats de regants
de l’àmbit del Priorat.

10. L’ACA no pot al·legar desconeixement en la descripció i governança del sistema Siurana-
Riudecanyes, ni mostrar-se aliè als problemes del Priorat, culpabilitzant de la situació als que
s’han preocupat de tenir concessionats convenientment uns drets. No és un actor nou en el
sistema de gestió, sinó que n’ha estat corresponsable durant anys.

Fet aquest manifest, també es proposa:

Únic. Que l'Ajuntament de Reus, com a part directament afectada, comparegui a l’expedient
de revisió de la concessió de la Comunitat de Regants del Pantà de Riudecanyes, obert a
petició del Consell Comarcal del Priorat".

Proposta de declaració presentada pels Grups municipals PARTIT DEMÒCRATA
(PdeCAT)-CiU, ERC-MES-MDC-AVANCEM i ARA REUS (AREUS) referent a l'adhesió al
projecte "Educació360, educació en temps complert".

La Junta de Portaveus dona el seu suport amb els vots a favor dels Grups municipals PARTIT
DEMÒCRATA (PdeCAT)-CiU, ERC-MES-MDC-AVANCEM. ARA REUS (AREUS), PARTIT DELS
SOCIALISTES DE CATALUNYA–CANDIDATURA DE PROGRÉS (PSC-CP) , l'abstenció dels grups
municipals CANDIDATURA D’UNITAT POPULAR (CUP) i CIUTADANS – REUS (C’S) i el vot en
contra del Grup municipal PARTIT POPULAR (PP) , al text següent: 
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"Les darreres tendències pedagògiques ens indiquen que no únicament cal que vetllem per
l'educació formal, aquella que té lloc en l'àmbit estrictament escolar, sinó que cada cop pren
més forca la idea de que cal esmerçar recursos ¡ esforços a aquell espai de temps no reglat,
és a dir, l'educació no formal. Aquest ha de ser un espai on es promoguin experiències que
connectin centres educatius i comunitat.

En aquesta nova línia educativa els municipis tenen una posició privilegiada per a generar
punts de trobada entre els diferents agents educadors, els espais, equipaments i els recursos
de la ciutat, creant espais compartits per imaginar solucions, on el dins ¡ el fora de l'escola es
donin la mà i treballin de forma coordinada.

Per aquest motiu, des de diferents institucions com la Diputació de Barcelona, la Fundació
Bofill i la Federació de Moviments de Renovació Pedagògica han impulsat el projecte
«EDUCACIÓ360. Educació en temps complet». 

Per tant, Educació360 és una iniciativa educativa, social i política que pretén impulsar un
canvi en el model educatiu per tal que integri els aprenentatges i l’educació que es
produeixen en tots els temps i espais de la vida de les persones, connectant l’escola, les
famílies i tots els recursos i actius de la ciutat . 

L’Educació 360 està conformada per quatre grans vectors:

1. Generar més i millors oportunitats educatives.
2. Connectar els aprenentatges i l’educació (lectiu/no-lectiu) – (centres educatius-comunitat).
3. Promoure  i garantir l’equitat i la igualtat d’oportunitats.
4. Construir una aliança: Desenvolupar la lògica col·laborativa i comunitària 

L’Aliança Educació 360 està oberta a la incorporació d’ens locals, centres educatius, entitats
de lleure i del tercer sector social, cultural i esportiu, organitzacions professionals i ciutadania
compromesa amb la innovació educativa.

Aquest projecte ha llençat un manifest que es concreta en l'anomenada Aliança Educació 360
i on les adhesions que ha sumat a dia d'avui són 33 ens locals i 48 entitats.

Un dels principals objectius de I'Aliança Educació 360 és generar sinergies entre els agents
més significatius de la comunitat educativa, com és el cas de les entitats i els centres
educatius i tota mena de recursos municipals. Això cal fer-ho impulsant experiències
educatives que cerquin solucions als set reptes enunciats al manifest, entre els quals
destaquem que els nois i noies aprenguin en tots els espais de la seva vida quotidiana, que
s'eduqui en espais i temps no lectius com a política pública o que I'equitat sigui un criteri
central en I”accés a les noves oportunitats educatives.

Demanem I'adhesió a aquesta Aliança Educació 360. Però una adhesió activa, ja que
considerem que els ajuntaments són uns actors privilegiats en el lideratge educatiu.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

Formar part d'aquest projecte suposa compartir el manifest, assumir el document de
compromisos, promoure I'Educació360 en l'àmbit propi i participar en l'Aliança a partir de les
pròpies experteses i capacitats.

Adjuntem el manifest Aliança Educació 360:

Els nois ¡ noies aprenen en tots els espais de la seva vida.

1) Els nois i noies aprenen en tots els espais de la seva vida quotidiana. A l'escola i a l'institut,
amb la família, a casa, als carrers i a les places. A l'esplai o al cau i quan fan esport o marxen
de colònies. També quan son davant Ies pantalles. “Educació360. Educació a temps complet"
proposa una perspectiva global de l'educació que tingui en compte que s'aprèn i s'educa
arreu.

2) S'eduquen en tots els seus temps. Al llarg i a l'ample de la vida. El temps no lectiu dins
l'escola representa més duna tercera part de la jornada Les vacances escolars suposen una
quarta part de la vida de I'infant. Els caps de setmana tenen un munt de possibilitats.
“Educació360. Educació a temps complet" afirma que si situem I'infant i el jove al centre del
procés educatiu ens n'hem d'ocupar en tots els seus temps vitals.

3) Les oportunitats educatives d'arreu són cabdals en l'itinerari personal. La recerca
internacional ens diu que les oportunitats educatives més enllà del temps lectiu són decisives
en la formació i l'itinerari vital i professional de les persones. “Educació360. Educació a temps
complet" proposa ajudar-Ies a fer un recorregut de forma personalitzada en funció dels
interessos i capacitats de cadascuna.

4) Garantir el procés educatiu és també alinear i connectar els aprenentatges. Educació
¡ aprenentatges estan fragmentats. Hi ha massa separació entre la vida i els aprenentatges,
entre els interessos i les obligacions. “Educació360. Educació a temps complet" vol assolir un
doble repte: que els espais no Iectius de l”escola i l'institut formin part del Projecte Educatiu
del Centre i que allò que s'aprèn fora dels centres educatius sigui reconegut i hi estigui
connectat.

5) L'equitat és el principal repte en l”accés a les noves oportunitats educatives. No tothom te
les mateixes possibilitats d'accés a aquestes oportunitats educatives ja sigui per raons
econòmiques o socioculturals. El temps de lleure és l'espai de desigualtat per excel·lència.
“Educació360. Educació a temps complet" aposta per garantir l'equitat i la igualtat
d'oportunitats en els espais i l”educació no formal.6.6. Convertir d'aquest projecte.
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6. Convertir l'educació dels espais i temps no lectius en política pública. L'àmbit local és l'espai
idoni per garantir les oportunitats educatives i la coordinació dels actors de la comunitat.
També la cohesió social i la formació de ciutadans. Els ajuntaments són un actor privilegiat
en el lideratge educatiu "Educació360… Educació el temps complet" proposa que més enllà
de les bones experiències, la política educativa transcendeixi I'ensenyament reglat i
garanteixi més i millors oportunitats per a tothom.

7) El canvi educatiu ha d'incorporar la mirada de l'Educació360. Una mirada 360, que
traspassa els límits dels temps i els espais, que reconeix els aprenentatges d'arreu i connecta
l'educació, l'escola, les famílies i la comunitat. “Educaci6360. Educació a temps complet",
aporta una mirada global i inclusiva, que demana la complicitat de tot el municipi i de tots els
actors de la comunitat educativa.

Per tot el expressat anteriorment demanem:

1. L'adhesió del municipi de Reus a l'Aliança Educació 360.

2. La participació activa en les experiències que s'impulsen des d'aquest projecte".

ACABADA LA INTERVENCIÓ DE L'ALCALDE, AQUEST CEDEIX LA PARAULA ALS PORTAVEUS DELS
GRUPS MUNICIPALS I ES PRODUEIX DEBAT SOBRE EL MANIFEST I LA DECLARACIÓ. 
 

MOCIONS DE L'ALCALDIA 

3. Alcaldia. Nomenament de membres i representants en distints òrgans, organismes i
entitats.

"Atès que per diferents acords plenaris s'han designat els membres en diferents òrgans i
organismes de l'Ajuntament i representants d'aquest en distintes entitats.

Vist l'informe-proposta de la regidora delegada de l'Àrea de Salut Pública, de substituir els
representants de l'Hospital Universitari Sant Joan de Reus, SAM i del Col·legi de
Fisioterapeutes de Catalunya (CFC) en el Consell Municipal de Salut.

En conseqüència es proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels següents acords:

ÚNIC: Nomenar els següents membres en els diferents òrgans de l'Ajuntament:

CONSELL MUNICIPAL DE SALUT

Una persona representant de cadascuna de les entitats que presten serveis de salut de
caràcter públic a la ciutat:



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

• Sr. Mateu Huguet Recasens, en substitució del Sr. Òscar Ros Garrigós, com a
representant de l'Hospital Universitari Sant Joan de Reus.

Una persona representant de cadascun dels Col·legis Oficials de Tarragona que estiguin
vinculats a l’àmbit de salut i realitzin activitats a la ciutat de Reus:

• Sra. Cristina Adillón Camón, en substitució de la Sra. Eva Hernando Gimeno, com a
representant del Col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya."

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova per unanimitat. 

SERVEIS GENERALS I ECONÒMICS 

4. Assessoria Jurídica. Aprovació inicial del nou Reglament municipal de Participació
Ciutadana de Reus.

''El Reglament de participació ciutadana vigent a l’Ajuntament de Reus es va aprovar
definitivament en la sessió del Ple de dia 28 de novembre de 1986 i es va publicar al Butlletí
Oficial de la Província de Tarragona el dia 14 de febrer de 1987. Des de la seva entrada en
vigor s’han produït canvis socials i legals profunds, que fan del tot aconsellable que
l’Ajuntament es doti amb una nova eina adequada als temps actuals.

En aquest context, el Ple de data 4 de setembre de 2015 va aprovar una moció per tal
d’iniciar, en el marc de la Comissió Informativa de Serveis Generals, els treballs per a la
modificació del Reglament de participació de l'Ajuntament i del Reglament orgànic municipal,
seguint les indicacions que des de la secretaria general de l'Ajuntament es donin per tramitar
aquests Reglaments.

Atès que per Decret d’Alcaldia núm. 2015011439, de data 20 d’octubre de 2015, es va
constituir la comissió encarregada d'estudiar la modificació i l’aprovació d'un nou Reglament
de participació ciutadana d'acord amb allò que disposa l'article 62 del ROAS, que haurà de
donar compte dels seus treballs i elevar la proposta de nou Reglament a la Comissió
Informativa de Serveis Generals i Econòmics.

Atès que mitjançant Decret d’Alcaldia 2015011584, de dia 23 d’octubre de 2015, es va
nomenar els membres que formen part de la Comissió especial per a l’aprovació del nou
Reglament de participació ciutadana i van començar els treballs per a la redacció del text. 
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Atès que en la sessió de la Comissió especial de dia 28 de gener de 2019 es va aprovar la
proposta de nou Reglament de participació i es va acordar elevar-lo a la Comissió
Informativa de Serveis Generals i Econòmics.
 
Vista la proposta de Reglament sorgida de la Comissió i que consta a l’expedient.

Considerant que en la tramitació de l’expedient s’han observat els tràmits establerts en la
normativa aplicable i que l’Ajuntament de Reus va realitzar un procediment de participació
ciutadana per a recopilar informació i propostes de la ciutadania en relació amb el futur text
de Reglament de participació.    

Vist l’informe jurídic favorable a l’aprovació de la proposta de Reglament, emès en exercici de
la funció d’assessorament legal preceptiu propi de la secretaria i, específicament, a l’empara
del que estableix l’article 3.3.D).1 del Reial Decret 128/2018, de 16 de març, pel qual es regula
el règim jurídic dels funcionaris d’Administració local amb habilitació de caràcter nacional.

Vist l’informe tècnic elaborat per la Regidoria de Participació, en el qual s’explica el procés
seguit en l’elaboració del Reglament i el contingut essencial del mateix.

Vist que l’article 22 de la Llei 7/1985, de 2 de abril, reguladora de les bases de règim local
estableix que l’aprovació del reglaments municipals és una competència atribuïda al Ple de la
Corporació amb caràcter indelegable.

Vist que en l’article 70 bis de la mateixa Llei es preveu que els ajuntaments han d’establir i
regular en normes de caràcter orgànic els procediments i els òrgans adequats per a l’efectiva
participació dels veïns en els assumptes de la vida pública local.

Atès que l’article 46.1 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual s'aprova el Text
refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya preveu que el municipi és l'entitat
bàsica de l'organització territorial i l'element primari de participació ciutadana en els
assumptes públics. 

Vist que en l’article 66 de la mateixa Llei s’estableix que els ens locals tenen competències en
els àmbits de la participació ciutadana i de l'autoorganització, i reconeix com un dret i com un
deure dels veïns participar en la gestió municipal, d'acord amb el que disposen les lleis i els
reglaments propis del municipi. 

Per tot l’exposat, i amb el dictamen previ de la Comissió de Serveis Generals i Econòmics, es
proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels acords següents:

Primer. Aprovar amb caràcter inicial el text del nou Reglament de participació ciutadana de
l’Ajuntament de Reus.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

Segon. Sotmetre l’acord d’aprovació inicial i el text del nou Reglament de participació
ciutadana al tràmit d’informació pública, per un termini de trenta dies, als efectes que la
ciutadania pugui presentar les reclamacions i els suggeriments oportuns. El còmput d’aquest
termini començarà a partir de l’endemà de l’última publicació en els butlletins oficials, ja sigui
en el Butlletí Oficial de la Província de Tarragona o en el Diari Oficial de la Generalitat de
Catalunya. En el cas que en l’esmentat termini no es presenti cap reclamació o suggeriment,
el text del Reglament de participació inicialment aprovat esdevindrà definitiu.      

Tercer. El nou Reglament de participació entrarà en vigor, si escau, en el termini de quinze
dies des de la seva publicació íntegra en el Butlletí Oficial de la Província de Tarragona".

LA SRA. FLORES EXPLICA EL TEMA I ES PRODUEIX DEBAT

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova per unanimitat.

En aquest moment s'absenta de la sessió el Sr. Arza per estar afectat personalment en el
tema que es sotmès a aprovació.

5. Assessoria Jurídica. Sol·licitud de compatibilitat d’un regidor per a l'exercici d'una
activitat pública.

"Atès que el Sr. Marc Arza Nolla, mitjançant escrit de data 18 de gener de 2019, ha sol·licitat
la compatibilitat del seu càrrec de regidor de l'Ajuntament de Reus amb l'activitat de
professor associat a la Facultat d'Economia i Empresa de la Universitat Rovira i Virgili amb
una dedicació de 4 hores setmanals, que duria a terme els dimarts de 10 a 12 hores i els
divendres d'11 a 13 hores.

Atès que el Sr. Arza és regidor delegat de l''Àrea de Promoció Econòmica i regidor delegat de
l'Àrea d'Urbanisme, amb les atribucions que consten al decret de l'Alcaldia número 2499, de
3 de març de 2016 i exercita el seu càrrec municipal en règim de dedicació exclusiva.

Vist l'informe emès per l'Alcaldia de data 30 de gener de 2019, en el qual es valora que
l'activitat que pretén compatibilitzar té un nivell d'exigència limitat, per la qual cosa, llevat que
existeixin obstacles de naturalesa jurídica, s'informa favorablement en què es concedeixi la
compatibilitat sol·licitada.

Vist, així mateix, l’informe emès per la Secretaria General el dia 30 de gener de 2019, que
analitza el règim jurídic aplicable a la sol·licitud formulada.
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Vist l’article 1, apartat 3, de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d'incompatibilitats del
personal al servei de l'Administració de la Generalitat que preveu que ''Als sols efectes

d'aquesta Llei, i per al personal inclòs en el seu àmbit d'aplicació, es considera activitat al sector

públic la desenvolupada pels membres electius de les corporacions locals.'' 

Vist, així mateix, l'article 4, apartat 2, de la mateixa Llei, que preveu que ''Hom pot autoritzar,

una vegada complertes les prescripcions d'aquesta Llei, la compatibilitat per a ocupar un lloc de

treball com a professor universitari associat en règim de dedicació a temps parcial i amb una

durada determinada. ''

Considerant que les retribucions que percebria el regidor sol·licitant no són d'entitat suficient
per arribar als topalls de remuneracions que per a aquest supòsit fixa l'article 5, apartat 1, de
la Llei 21/1987, per a les segones activitats en el sector públic.

Atès que l'article 75, apartat 1, de la Llei 7/1985, reguladora de les bases de règim local,
preveu que ''Los miembros de las Corporaciones locales percibirán retribuciones por el ejercicio

de sus cargos cuando los desempeñen con dedicación exclusiva, en cuyo caso serán dados de alta

en el Régimen general de la Seguridad Social, asumiendo las Corporaciones el pago de las cuotas

empresariales que corresponda, salvo lo dispuesto en el artículo anterior.

En el supuesto de tales retribuciones, su percepción será incompatible con la de otras

retribuciones con cargo a los presupuestos de las Administraciones públicas y de los entes,

organismos o empresas de ellas dependientes, así como para el desarrollo de otras actividades,

todo ello en los términos de la Ley 53/1984, de 26 de diciembre, de Incompatibilidades del

Personal al Servicio de las Administraciones Públicas.'' Considerant que l'esmentat precepte
planteja la necessitat que l'esmentat regidor, en el cas que li sigui concedida la compatibilitat,
resti en règim de dedicació parcial.

Atès que, de conformitat amb l'article 19 i 22 de la citada Llei 21/1987, la declaració de
compatibilitat correspon al Ple de la Corporació.

Per tot l’exposat, i amb el previ dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Generals i
Econòmics, es proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels següents acords:

Primer. Concedir al regidor Sr. Marc Arza Nolla, regidor de l'Ajuntament de Reus, la
compatibilitat sol·licitada per l'activitat de professor associat a la Facultat d'Economia i
Empresa de la Universitat Rovira i Virgili amb una dedicació de 4 hores setmanals, que duria
a terme els dimarts de 10 a 12 hores i els divendres d'11 a 13 hores, en règim de segona
activitat al sector públic.

Segon. L'esmentat acord resta condicionat a què el regidor resti en règim de dedicació parcial
a l'Ajuntament de Reus, a partir del moment que iniciï l'activitat per a la qual ha sol·licitat
compatibilitat.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

Tercer.  Notificar aquest acord al Sr. Arza i a la Universitat Rovira i Virgili".

EL SR. RUBIO EXPLICA EL TEMA I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova amb 19 vots a favor ((PdeCAT)-CiU: Srs./Sres. Pellicer,
Vilella, Monseny, Sardà, Enrech, Caelles; C'S: Srs./Sres. Sánchez, Morales, Figueras; PSC-CP:
Srs./Sres. Martín, Martínez, Guaita, Pozuelo; PP: Sr. Domènech i Sra. Compte; ERC-MES-MDC-
AVANCEM: Sres. Llauradó i Flores; AREUS: Srs. Cervera i Rubio) i 6 abstencions ( CUP:
Srs./Sres. Llorens, Fernández, Cuadrada, Ciurana, Puig, Reverte).

S'incorpora novament a la sessió el Sr. Arza.

6. Gestió Econòmica i Pressupostària. Aprovació inicial d'un expedient de modificació
de crèdits del pressupost de 2019 de l’Ajuntament.

“ Vist l'expedient tramitat per ordre del Regidor delegat de l’Àrea d’Hisenda i Recursos Generals,
en el que s'adjunta informe de la Intervenció de Fons i atesa la proposta de la Presidència en la
què s'assenyala la necessitat d'efectuar un expedient de modificació de crèdits en el pressupost
de l’Ajuntament de Reus.

Considerant que la tramitació de l'expedient s'ha realitzat amb subjecció a les disposicions
legals vigents, i vist el que disposa l'art. 133 del ROM, la Comissió Informativa informa sobre el
present assumpte que s'ha de sotmetre a la consideració del Ple, resultant:

Primer. Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits en el pressupost de
l’Ajuntament de Reus, essent el detall per aplicacions pressupostàries el següent: 

ALTA DE DESPESA
31425 33420 767 Cultura-TBR-Aportació a Consorcis 75.000,00

31425 33411 789
Cultura-Promocio cultural-A famílies i inst sense 
ànim lucre 150.000,00

50200 17105 640 Passeig Boca de la Mina-Inversions de c.Immaterial 16.384,00
   TOTAL 241.384,00

BAIXA DE DESPESA

20706 43940 74900
Promocio-Activitat firal-Aportacions a societats 
municipals 75.000,00

40832 93311 632
Arq i Urbanisme-Altres edificis-Inversió reposició 
edificis 150.000,00

17



 

10102 49170 22602 Comunicació-Comunicació PG-Publicitat 16.384,00
   TOTAL 241.384,00

Segon. Exposar al públic, de conformitat amb allò que disposa l’article 169 del RDL 2/2004 de 5
de març pel que s’aprova el Text Refós de la Llei d’Hisendes Locals, l'expedient de modificació de
crèdits en el pressupost de l’Ajuntament de Reus i per un termini de quinze dies als efectes del
seu examen i presentació de reclamacions, transcorregut el qual sense que se'n realitzin es
considerarà l'expedient definitivament aprovat".

EL SR. ENRECH EXPLICA EL TEMA I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova amb 17 vots a favor ((PdeCAT)-CiU: Srs./Sres. Pellicer,
Vilella, Monseny, Arza, Sardà, Enrech, Caelles; PSC-CP: Srs./Sres. Martín, Martínez, Guaita,
Pozuelo; PP: Sr. Domènech i Sra. Compte; ERC-MES-MDC-AVANCEM: Sres. Llauradó i Flores;
AREUS: Srs. Cervera i Rubio) 3 vots en contra (C'S: Srs./Sres. Sánchez, Morales, Figueras) i 6
abstencions (CUP: Srs./Sres. Llorens, Fernández, Cuadrada, Ciurana, Puig, Reverte).

7. Recursos Humans. Sol·licitud de compatibilitat d’un treballador de l’Ajuntament de
Reus per a l'exercici d'una activitat privada.

"Vista la sol·licitud presentada pel Sr. Josep Escaño Bové, que ocupa una plaça de Cap de
Comunicació Corporativa de la plantilla del personal eventual d’aquesta Corporació,
interessant declaració de compatibilitat de l’exercici de llur lloc de treball en aquest
Ajuntament amb la corresponent activitat en el sector privat per a exercir una activitat de
Gestió de Xarxes Socials.

Considerant que la vigent normativa en matèria d’incompatibilitats del personal al servei de
les entitats locals, i més concretament els articles 329 i següents del Decret 214/1990, de 30
de juliol pel qual s'aprova el reglament del personal al servei de les entitats locals.

Vist que en l'art. 329 del Decret 214/1990 de 30 de juliol, es disposa:

«... 1. Es podrà declarar la compatibilitat del desenvolupament d'un lloc de treball en
l'administració o de l'exercici d'activitats públiques amb les activitats privades en els supòsits
següents:

b) si el càrrec ocupat en l’entitat local requereix la presència efectiva de l’interessat en aquesta

durant un horari igual o superior a la meitat de la jornada ordinària, només quan aquest càrrec

tingui la consideració de prestació a temps parcial....

2. Sens perjudici del que disposa el punt anterior, en cap cas la suma de jornades de l’activitat

pública principal i de l’activitat privada no pot superar la jornada ordinària que tingui establerta

l’entitat local, incrementada en un 50%....»



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

Considerant que la compatibilitat demanada no incorre en cap dels supòsits de l'art. 330 de
la mateixa norma.

Vist l'informe emès per la Tècnica de Recursos Humans.

Vistos els articles 321 i següents del Reglament del personal al servei de les entitats locals i
els aplicables de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al servei
de les administracions públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del
personal al servei de l’administració de la Generalitat de Catalunya, la disposició final tercera
del Real Decret Llei 5/2015, de d’octubre pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei de l’Estatut
Bàsic de l’Empleat Públic , i amb el previ dictamen de la Comissió Informativa de Serveis
Generals i Econòmics i a proposta de la Comissió Informativa de Serveis Generals i
Econòmics es proposa al Ple:

Primer. Declarar la compatibilitat de l’exercici del lloc de treball ocupat pel treballador al
servei d'aquesta Corporació amb la consideració de personal eventual Sr. Josep Escaño Bové,
amb la corresponent activitat privada de Gestió de xarxes socials, que no tinguin cap lligam
amb l'Ajuntament de Reus.

Segon. Aquesta declaració ve subjecte al compliment de les condicions previstes en els
articles 329, 330, 335, 343 del Reglament del personal al servei de les entitats locals.

Tercer. Els efectes dels anteriors acords seran des de la data d'avui".

EL SR. RUBIO EXPLICA EL TEMA I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova amb 15 vots a favor ((PdeCAT)-CiU: Srs./Sres. Pellicer,
Vilella, Monseny, Arza, Sardà, Enrech, Caelles; PSC-CP: Srs./Sres. Martín, Martínez, Guaita,
Pozuelo; ERC-MES-MDC-AVANCEM: Sres. Llauradó i Flores; AREUS: Srs. Cervera i Rubio) 3
vots en contra (C'S: Srs./Sres. Sánchez, Morales, Figueras) i 8 abstencions (CUP: Srs./Sres.
Llorens, Fernández, Cuadrada, Ciurana, Puig, Reverte; PP: Sr. Domènech i Sra. Compte).

8. Rendes i Exaccions. Resolució del recurs de reposició interposat per l'«Iglesia
Evangélica Española» contra la notificació individual de la quota tributaria relativa a
les contribucions especials per obres de remodelació del carrer Alt de Sant Pere, tram
carrer Dr. Robert i Riera de Miró.

"Atès que aquest Ajuntament en sessió plenària de data 09/07/2018 va adoptar de forma
provisional l'acord d'imposició i ordenació de contribucions especials, per les obres de
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remodelació del carrer Alt de Sant Pere, tram C/ Dr. Robert i Riera de Miró  de Reus  que ha
esdevingut definitiu als efectes de  l'establert a l'article 17.3 del  RDL 2/2004, de 5 de març, pel
qual s’aprova el Text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, en no haver-se
presentat al·legacions durant el període d'exposició publica de l'expedient.   

Atès que segons l'establert a l’article 34.4 de la norma abans referida una vegada adoptat
l'acord concret d'ordenació i determinades  les quotes a satisfer, s'ha procedit a notificar
individualment als  subjectes passius, afectats per la imposició de les contribucions especials, la
quota tributaria que de forma provisional els hi correspon, sense prejudici del que finalment
resulti la liquidació definitiva, determinada a tenor del cost real i efectiu de l'obra una vegada
realitzada aquesta, de manera que puguin interposar, al seu cas, recurs de reposició sobre la
procedència de les contribucions especials, el percentatge del cost a satisfer, les persones
especialment  beneficiades o les quotes assignades.  

Vist que ha presentat recurs de reposició contra la notificació individual de la quota tributaria,
dins del termini establert, la «IGLESIA EVANGELICA ESPAÑOLA» sol·licitant exempció tributaria
en relació a les contribucions especials que li han estat assignades com a titular de l'immoble
núm. 11 del carrer Vidal , directament afectat per les obres, fonamentat en que es tracta d'un
immoble destinat a culte religiós i que a la «Iglesia Evangélica» com a entitat religiosa
pertanyent a la federació d'entitats religioses d'Espanya (FEREDE) li és d'aplicació la llei 24/1992
de 10 de novembre, d'acords de Cooperació de l'Estat amb la Federació d'Entitats Religioses
Evangèliques d'Espanya i en concret  l'article 11.3 en relació a l'exempció de les contribucions
especials.

Vist que l'entitat recurrent aporta, en data de registre d’entrada 02/01/2019, i així consta a
l'expedient certificat expedit pel president de la Comissió Permanent de la IEE (Iglesia
Evangélica Española) expedit el 14/12/2018 segons el qual l’immoble situat al carrer Vidal
número 11 de Reus, amb referència cadastral 1582201CF4518D0001TA, està destinat de
forma exclusiva i permanent a culte o assistència religiosa.

Vistos l’informe tècnica i la resta de documentació que consta a l'expedient als que
expressament es fa remissió. I que la Comissió informativa de Serveis Generals i Econòmics
ha estat informada de l‘expedient .

I d’acord amb l'establert a l'art. 14 i 28 i següents del RDL 2/2004, de 5 de març, pel qual
s’aprova el Text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, i a l'Ordenança fiscal
municipal reguladora de les contribucions especials.

Es proposa al Ple:

Primer. Estimar el recurs de reposició interposat per la «IGLESIA EVANGELICA ESPAÑOLA» ,
contra la notificació de la quota individual que li ha estat assignada en concepte de
contribucions especials per l'execució del projecte de  remodelació del Cr. Alt de Sant Pere tram
Cr. Doctor Robert i Riera de Miró, al resultar subjecte passiu del tribut. I es reconeix  l'exempció



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

de les contribucions especials assenyalades en relació a l'immoble núm. 11 del carrer Vidal,
afectat directament per les obres, la qual cosa no pot implicar variació de quotes per a la resta
de subjectes passius.  

Segons. Notificar a la IGLESIA EVANGELICA ESPAÑOLA aquest acord als efectes oportuns".

EL SR. ENRECH EXPLICA EL TEMA I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova amb 20 vots a favor ((PdeCAT)-CiU: Srs./Sres. Pellicer,
Vilella, Monseny, Arza, Sardà, Enrech, Caelles; C'S: Srs./Sres. Sánchez, Morales, Figueras; PSC-CP:
Srs./Sres. Martín, Martínez, Guaita, Pozuelo; PP: Sr. Domènech i Sra. Compte; ERC-MES-MDC-
AVANCEM: Sres. Llauradó i Flores;  AREUS: Srs. Cervera i Rubio) i 6 vots en contra (CUP: Srs./Sres.
Llorens, Fernández, Cuadrada, Ciurana, Puig, Reverte). 

SERVEIS A LA PERSONA 

9. Participació, Ciutadania i Transparència. Aprovació del Pla Municipal de Polítiques
LGTBI+ per al període 2019-2022.

"Atès que l'aprovació de la Llei 11/2014, del 10 d'octubre, per garantir els drets de lesbianes,
gais, bisexuals, transgèneres i intersexuals i per eradicar l'homofòbia, la bifòbia i la
transfòbia, especifica a l'article 3.2. que la Generalitat i els ens locals han de garantir el
compliment d'aquesta Llei i promoure les condicions per fer-la plenament efectiva en els
àmbits competencials respectius.

Atès que l'article 1.1. de la Llei 11/2014, té per objecte establir i regular els mitjans i les
mesures per a fer efectius el dret a la igualtat i a la no discriminació per raó d'orientació
sexual, d'identitat de gènere o expressió de gènere en els àmbits, tant públics com privats,
sobre els quals la Generalitat i els ens locals tenen competència.

Atès que d’altra banda l'article 27 de l’esmentada Llei estableix que «les administracions
públiques de Catalunya han de garantir a les persones LGBTI que pateixen o es troben en risc
de patir qualsevol tipus de violència o discriminació el dret a rebre de manera immediata una
protecció integral, real i efectiva».

Atès que l’Ajuntament de Reus en el marc competencial de la Regidoria de Participació,
Ciutadania i Transparència treballa actualment els temes de polítiques LGTBI a través del
contracte programa amb el Departament de Treball, Afers Socials i Famílies de la Generalitat
de Catalunya 2018-2019, en concret, en la fitxa núm. 38- Plans i mesures d'igualtat de les
persones LGBTI i lluita contra l'homofòbia, la bifòbia i la transfòbia. En aquest contracte
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programa es defineixen els objectius generals i específics l’àmbit de les polítiques LGTBI que
desenvolupa la Regidoria.

Atès també des d’aquesta Regidoria, durant l'any 2018 s'ha estat treballat en la diagnosi i el
disseny del Pla Municipal de Polítiques LGBTI+. El procés d'elaboració de la diagnosi s'ha
plantejat tècnicament des d'una metodologia múltiple amb l'objectiu de fer una anàlisi
acurada i basada en un procés de reflexió, de debat i de participació, en relació a les
desigualtats existents i les oportunitats d'implementació de polítiques LGBTI+.

Vist que finalitzada la fase de diagnosi es va elaborar un primer esborrany que s'ha presentat
als grups municipals, entitats i personal tècnic per tal de fer-los partícips, establir un diàleg i
un intercanvi d’opinions i poder consensuar-lo al màxim, i fruit d’aquestes converses i espais
de debat i anàlisi, s'han incorporat les esmenes proposades, en el document final del Pla
Municipal de Polítiques LGBTI+.

Vist l’informe emès per la tècnica de Polítiques d’Igualtat de Gènere de data 28 de gener de
2019. 

Per tot l’exposat, i amb el previ dictamen de la Comissió Informativa de Serveis a la Persona,
es proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels següents acords:

Primer. Aprovar el Pla Municipal de Polítiques LGTBI+.

Segon. Facultar a la Regidora delegada de Participació, Ciutadania i Transparència, Sra.
Montserrat Flores Juanpere, per subscriure tots els documents que siguin necessaris pel
desenvolupament d’aquest acord".

LA SRA. FLORES EXPLICA EL TEMA I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova amb 24 vots a favor ((PdeCAT)-CiU: Srs./Sres. Pellicer,
Vilella, Monseny, Arza, Sardà, Enrech, Caelles; CUP: Srs./Sres. Llorens, Fernández, Cuadrada,
Ciurana, Puig, Reverte; C'S: Srs./Sres. Sánchez, Morales, Figueras; PSC-CP: Srs./Sres. Martín,
Martínez, Guaita, Pozuelo; ERC-MES-MDC-AVANCEM: Sres. Llauradó i Flores; AREUS: Srs.
Cervera i Rubio) i 2 vots en contra ( PP: Sr. Domènech i Sra. Compte).

INTERVENCIÓ DEL SR. PELLICER 

10. Participació, Ciutadania i Transparència. Aprovació de les bases del Concurs de
pintades horitzontals. Concurs d’art per a joves – Llambordes.

"Atès que en data 15 d’abril de 2016 el Ple de la corporació va aprovar el Pla Local de Joventut
2016 – 2020, que, entre d’altres, preveu, en el marc de l’eix: Cultura i oci; programa 17: Suport
a les inquietuds artístiques i culturals sorgides dels/de les joves, punt 36: Vertebrar un
projecte de suport als joves creadors amb impacte real entre aquest col·lectiu i amb major
visibilitat entre la ciutadania.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

Atès que amb la finalitat de potenciar la visualització per part de la ciutadania de la creativitat
artística dels i les joves s’han redactat pels serveis tècnics de Joventut les bases reguladores
del Concurs de pintades horitzontals, concurs d’art per a joves – Llambordes, en tant que és
una eina amb la qual els i les joves que participin decidiran executar un projecte d’impacte
comunitari i col·lectiu a la ciutat.

Atès que l’Ajuntament de Reus vol aprofundir en el desenvolupament d’aquest aspecte i
arran de la nominació de Reus com a ciutat del bàsquet català 2019, des de l’àrea de
Joventut, amb la col·laboració de l’àrea d’esports, s’ha cregut convenient convocar un concurs
de pintades horitzontals en el marc del programa d’art urbà jove Llambordes i per tant, cal
aprovar les bases que regulin la concessió dels premis. 

Atès que l'objectiu d’aquesta iniciativa és l’aposta per un nou model de relació entre els joves
creadors i la ciutadania, que permetran visualitzar la seva creativitat a través de les seves
obres artístiques.

Vist l'esborrany de bases elaborat pels serveis tècnics municipals, que consten a l'expedient
de referència.

Vist l’informe emès el dia 25 de gener de 2019 per la tècnica de Joventut en el qual es posa
de manifest el motiu justificat d'aquesta proposta.

Atès que l’article 124.2 del Decret 179/1995, estableix que les bases s’han de sotmetre a
informació pública com a mínim per un termini de vint dies i s’han de publicar en el butlletí
Oficial de la província i en el tauler d’anuncis de la Corporació, inserint-se una referència
d’aquest anunci en el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya.

Vist l’article 124.3 del Decret 179/1995, que determina que l’òrgan competent per a
l’aprovació de les bases és el Ple de la Corporació.

Per tot l’exposat, i amb el previ dictamen de la Comissió Informativa de Serveis a la Persona,
el Ple de la Corporació adopta el següent acord:

Primer. Aprovar inicialment les bases reguladores del Concurs de pintades horitzontals,
concurs d’art per a joves – Llambordes.

Segon. Sotmetre les bases al tràmit d’informació pública en la forma reglamentàriament
establerta, entenent-se definitivament aprovades en el cas que en el termini establert per a
aquest tràmit no es formulin al·legacions ni reclamacions.»
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Tercer. Facultar la regidora delegada de Participació, Ciutadania i Transparència, Sra.
Montserrat Flores Juanpere, per tal que adopti qualsevol resolució necessària per fer efectius
els acords anteriors."

S'absenta de la sessió el Sr. Figueras. 

LA SRA. FLORES EXPLICA EL TEMA 

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova per unanimitat. 

SERVEIS DE TERRITORI I URBANISME 

11. Oficina d'Habitatge. Aprovació del conveni de col·laboració i d'encàrrec de gestió
entre l'Agència de l'Habitatge de Catalunya i l'Ajuntament de Reus relatiu a l’Oficina
Local d'habitatge per a l'any 2019.

"Atès que el Decret 75/2014, de 27 de maig, del Pla per al Dret a l’habitatge preveu la
subscripció de convenis per a constituir o mantenir oficines locals d’habitatge i borses de
mediació amb les administracions locals.

Atès que el capítol 5 del Decret 75/2014, de 27 de maig, del Pla per al Dret a l’habitatge recull
les condicions de les oficines i borses, les seves funcions més
rellevants, les fases per a l’establiment dels convenis de col·laboració, les contraprestacions
econòmiques i el sistema de justificació de l’activitat.

Vista la sol·licitud de l’Alcalde de Reus de data 11/12/2018 a l’Agència de l’Habitatge de
Catalunya per tal de subscriure els convenis de col·laboració en relació amb L’Oficina
d’Habitatge i la Borsa de Mediació per a l’anualitat 2019.

Atès que el Pacte Quart de l'esmentat conveni preveu el finançament per part de l'Agència de
l'Habitatge amb una aportació màxima a l'Ajuntament de Reus de 69.964,00 €; per a l’any
2019; aquesta aportació són 52.473,00 € en un pagament fix inicial pels serveis bàsics
d’informació i atenció ciutadana i la quantitat restant en funció del nombre d’expedients
tramitats i de l'activitat justificada.

Atès que el conveni tindrà vigència fins al dia 31 de desembre de 2019 i pot ser prorrogat fins
a un màxim de 4 anys addicionals, de conformitat a l’article 49 de la Llei 40/2015, d’1
d’octubre, de règim jurídic del sector públic.

De conformitat amb l'establert als articles 57 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les
bases del règim local i 191.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual s'aprova el
Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya; amb l’article 47 i següents de la
Llei 40 /2015 d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic; així com els articles 303 i
següents del Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres,



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

activitats i serveis dels ens locals de Catalunya; a proposta de la Comissió Informativa de
Serveis de Territori i Urbanisme i en virtut de la competència atorgada al Ple de l'Ajuntament
per l'article 22.2.g) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local.

Es proposa al Ple:

Primer. Aprovar la Proposta de Conveni de col·laboració i d'encàrrec de gestions entre
l'Agència de l'Habitatge de Catalunya i l'Ajuntament de Reus relatiu a l'Oficina Local
d'Habitatge situada en aquest municipi per a l'any 2019.

Segon. Facultar el Molt Il·lustre senyor alcalde, Sr. Carles Pellicer Punyed, per subscriure el
conveni esmentat i demés documents necessaris per fer efectiu aquest acord".

S'incorpora a la sessió el Sr. Figueras i s'absenta de la sessió el Sr. Domènech. 

A PROPOSTA DE LA PRESIDÈNCIA ES FA EL DEBAT CONJUNT DELS PUNTS 11 I 12 DE L'ORDRE
DEL DIA. 

EL SR. ARZA EXPLICA ELS TEMES I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova per unanimitat. 

12. Oficina d'Habitatge. Aprovació del conveni de col·laboració entre l'Agència de
l'Habitatge de Catalunya i l'Ajuntament de Reus relatiu al Programa de Mediació per al
lloguer social d'habitatges, per a l'any 2019.

"Atès que els resultats obtinguts amb Programa de Mediació per al Lloguer Social justifica
mantenir i fomentar l’activitat de la Borsa de Mediació per al Lloguer Social que compleix la
finalitat d’aproximar aquest servei a la ciutadania  de Reus.

Atès que el Decret 75/2014, de 27 de maig, del Pla per al Dret a l’habitatge preveu la
subscripció de convenis per a constituir o mantenir oficines locals d’habitatge i borses de
mediació amb les administracions locals.

Atès que el capítol 5 del Decret 75/2014, de 27 de maig, del Pla per al Dret a l’habitatge recull
les condicions de les oficines i borses, les seves funcions més rellevants, les fases per a
l’establiment dels convenis de col·laboració, les contraprestacions econòmiques i el sistema
de justificació de l’activitat.
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Vista la sol·licitud de l’Alcalde de Reus de data 11/12/2018 a l’Agència de l’Habitatge de
Catalunya per tal de subscriure els convenis de col·laboració en relació amb L’Oficina
d’Habitatge i la Borsa de Mediació per a l’anualitat 2019.

Vista la Proposta de Conveni de col·laboració entre l'Agència de l'Habitatge de Catalunya i
l'Ajuntament de Reus relatiu al Programa de Mediació per al Lloguer Social  per a l'any 2019.

Atès que el Pacte Quart de l'esmentat conveni preveu el finançament per part de l'Agència de
l'Habitatge amb una aportació màxima a l'Ajuntament de Reus de 34.550,00€; per a l’any
2019; aquesta aportació són 18.150,00€ en un pagament inicial i en concepte de bestreta i a
compte de l’aportació màxima; i la quantitat restant en funció del nombre d’expedients
tramitats i de l'activitat justificada.

Atès que el conveni tindrà vigència fins al dia 31 de desembre de 2019 i pot ser prorrogat fins
a un màxim de 4 anys addicionals, de conformitat a l’article 49 de la Llei 40/2015, d’1
d’octubre, de règim jurídic del sector públic.

De conformitat amb l'establert als articles 57 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les
bases del règim local i 191.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual s'aprova el
Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya; amb l’article 47 i següents de la
Llei 40 /2015 d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic; així com els articles 303 i
següents del Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres,
activitats i serveis dels ens locals de Catalunya; a proposta de la Comissió Informativa de
Serveis de Territori i Urbanisme i en virtut de la competència atorgada al Ple de l'Ajuntament
per l'article 22.2.g) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local.

Es proposa al Ple: 

Primer. Aprovar la Proposta de Conveni de col·laboració entre l'Agència de l'Habitatge de
Catalunya i l'Ajuntament de Reus relatiu al Programa de Mediació per al Lloguer Social per a
l'any 2019.

Segon. Facultar el Molt Il·lustre senyor alcalde, Sr. Carles Pellicer Punyed, per subscriure el
conveni esmentat i demés documents necessaris per fer efectiu aquest acord".

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova per unanimitat. 

PROPOSTES DELS GRUPS MUNICIPALS 

13. Proposta del Grup municipal del PARTIT DELS SOCIALISTES DE CATALUNYA–
CANDIDATURA DE PROGRÉS (PSC-CP) per a garantir la continuïtat dels Centres Especials
de Treball.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

L'alcalde anuncia que en relació a aquest punt de l'ordre del dia hi ha una esmena
presentada pels grups municipals del PARTIT DEMÒCRATA (PdeCAT)-CiU, ERC-MES-MDC-
AVANCEM i ARA REUS (AREUS), la qual ha estat acceptada i, per tant, se sotmet la
proposta a la consideració del Ple amb ella inclosa.

"El passat 21 de desembre de 2018 el Consell de Ministres del Govern d’Espanya va aprovar
l’increment del Salari Mínim Interprofessional (l’SMI) fins els 900€ per a l’any 2019, el que
suposa el major increment de l’SMI en els darrers 41 anys.

D’aquest increment es beneficiaran els treballadors i treballadores del conjunt de l’Estat,
incloses les persones amb discapacitat o malaltia mental empleades a l’empresa ordinària i
als Centres Especials de Treball.

Els Centres Especials de Treball (CET) són entitats que ocupen persones amb discapacitat o
malaltia mental. Aquests organismes tenen com a objectiu la inclusió laboral de les persones
amb discapacitat física o psíquica. A Catalunya hi ha uns 47.000 ciutadans i ciutadanes amb
discapacitat o malaltia mental, dels quals 16.000 treballen a Centres Especials de Treball i,
per tant, reben una subvenció parcial del el salari mínim. A Reus tenim el Taller Baix Camp, la
Fundació Pere Mata, la Bugaderia Més net i Reus Mobilitat i Serveis i Reus Transport. 

És en aquest darrer sector on l’increment de l’SMI te una incidència especial, ja que les
persones que treballen als Centres Especials de Treball tenen una subvenció del 50% de
l’SMI, per a les persones amb especials dificultats, i d’un 25% de l’SMI les persones amb altres
discapacitats. Cal destacar que aquests percentatges no han estat consensuats entre el
Govern i tot els i les representants del sector. 

El finançament d’aquesta subvenció de l’SMI es realitza tant pels recursos que es destinen
des del Govern de l’Estat a les Comunitats Autònomes via Conferencia Sectorial de Empleo y
Asuntos Laborales, com per fons aportats per la pròpia Generalitat de Catalunya. Segons el
Departament de Treball, el pressupost per als CETs a Catalunya és enguany de 85 milions
d’euros: dels 342 milions d’euros que va rebre de la Conferència Sectorial l’any 2018, la
Generalitat va destinar 50 milions als CETs, i els 35 milions restants els aporta la Generalitat
de fons propis.

Per fer front al pagament de la subvenció de l’SMI als CET’s al 2019, el projecte de
Pressupostos Generals de l’Estat preveu un increment dels fons del SEPE de 100 milions
d’euros, a més d’un augment de 83 milions d’euros per fer front al pagament derivat de
l’augment de l’SMI als CET’s. Tal i com es va acordar a la reunió de la Conferencia Sectorial de
Empleo y Asuntos Laborales del passat 20 de desembre, al mes de febrer de 2019 aquesta
mateixa Conferència acordarà l’assignació del 95% de l’import destinat a les Comunitats
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Autònomes del nou exercici, amb l’escreix corresponent a la pujada de l’SMI, el que permetrà
que a mitjans d’abril les CCAA puguin disposar de gran part del finançament per a l’any en
curs.

Cal destacar que, enguany, a diferència d’anys anteriors, entre els criteris de distribució fixats
per la Conferència Sectorial del 20 de desembre, s’inclou la plantilla de persones amb
discapacitat als CET, fer que provoca que pel 2019 la quantitat a distribuir entre les
Comunitats Autònomes tindrà en compte les necessitats derivades del manteniment dels
llocs de treball dels treballadors i treballadores dels CET. 

El Comitè Espanyol de Representants de Persones amb Discapacitat (CERMI) va fer públic un
comunicat el passat 15 de gener de 2019 on reclamen a les Comunitats Autònomes, com
administracions competents en matèria social, “que habilitin amb urgència fons addicionals
perquè les estructures de la discapacitat que presten serveis socials de caràcter públic per
delegació, puguin fer front a l'impacte de la pujada del salari mínim interprofessional (SMI) i
de les altres obligacions que es derivin de la negociació col·lectiva en curs”. En el propi
comunicat, el CERMI expressa que el sector de la discapacitat ha saludat com a mesura social
positiva el fort increment de l'SMI aprovat pel Govern d'Espanya, “que millorarà la capacitat
de renda dels salaris més baixos i dignificarà les condicions laborals d'un gran nombre de
treballadors, augment que té efectes directes en els serveis públics d'atenció social que
gestionen les entitats de la discapacitat, que estan concertats amb les administracions
autonòmiques, amb mòduls econòmics previs a la pujada de l'SMI”.

En una línia similar s’ha expressat l’Associació Empresarial d’Economia Social Dincat en un
comunicat fer públic el passat 10 de gener de 2019, on qualifica l’increment de l’SMI com un
“avenç social de primera magnitud” i discrepen significativament de les declaracions a TV3
del Director General d’Economia Social de la Generalitat de Catalunya, el Sr. Josep Vidal, on
deia que la Generalitat no podrà fer res per evitar el probable tancament d’alguns Centres
Especials de Treball.

Finalment, la Federació de Centres Especials de Treball de Catalunya ha demanat també “la
coresponsabilitat de totes les administracions per poder fer front a aquest augment, que
considerem del tot necessari. Demanem, en aquest sentit, el desenvolupament de mesures
que aportin recursos”.

Els efectes de l’increment de l’SMI són especialment crítics a Catalunya, ja que sense el
recolzament necessari per part de la Generalitat de Catalunya podria posar-se en perill el
model capdavanter en la inserció sociolaboral de les persones amb discapacitat o malaltia
mental a Catalunya. Un recolzament que els CETS venen reclamant des de fa més de 10 anys,
amb una millora en el finançament, en posar fi als endarreriments d’entre 6 i 13 mesos en els
pagaments del finançament públic dels anys 2017 i 2018, o també en les retallades en el
finançament pendent de cobrar de 2018. 



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

Les retallades en el sector es produeixen des de l’any 2010, on la Generalitat comunica al
Govern de l’Estat una quantitat inferior de treballadors/es amb discapacitat durant 5 anys, el
que disminueix els recursos aportats pel Govern central. A més, dels recursos provinents de
la Conferencia Sectorial durant els darrers anys, la Generalitat ha fet una distribució desigual
que no ha garantit la sostenibilitat dels CETs a Catalunya. El 31 de maig de 2011 es van
congelar totes les subvencions per a la contractació de nous treballadors/es amb discapacitat
i per a les USAPS (Unitat de Suport a l'Activitat Professional) que han de vetllar per la
incorporació de les persones amb discapacitat o malaltia mental al mercat ordinari. I
finalment, l’any 2015 es va anunciar la creació d’un nou model català de Centres Especials de
Treball que, 4 anys després, encara no s’ha elaborat. 

Per tots aquests motius, i amb l’objectiu d’assegurar la continuïtat dels Centres Especials de
Treball a la nostra ciutat i a Catalunya, el GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA insta al PLE de
l’Ajuntament de Reus a adoptar els següents acords:

Primer. Instar al Govern de l’Estat a què, tal i com va anunciar a la Conferencia Sectorial de
Empleo y Asuntos Laborales del passat 20 de desembre de 2018, augmenti els recursos
necessaris per garantir la subvenció de l’SMI als treballadors i treballadores dels Centres
Especials de Treball.

Segon. Demanar que faci efectiu l’acord anunciat el 23 de gener pel Conseller de Treball,
Afers Socials i Famílies, de destinar 7,5 milions d’euros més als CETs per tal d’ajustar-se a
l’increment del SMI. 

Tercer. Instar al Govern de la Generalitat a fer efectiu durant el primer trimestre de l’any 2019
el pagament de tots els endarreriments de l’any 2018 que té amb el sector de la discapacitat,
especialment als Centres Especials de Treball. 

Quart. Publicar el mes de febrer, i no a l’abril, la nova convocatòria d’ordres, tal com va
anunciar el Conseller de Treball, Afers Socials i Famílies.

Cinquè. Continuar disposant d’espais de concertació amb el sector de les persones amb
discapacitat o malaltia mental que es tradueixi en un model de Treball Protegit a Catalunya,
que compti amb el màxim consens de les entitats representatives del sector, asseguri el
compliment dels drets de totes les persones amb discapacitat.

Sisè. Incrementar notablement, durant l’any 2019, les insercions al mercat de treball ordinari
de persones amb discapacitat o malaltia mental, i també el nombre d’inspeccions laborals a
les empreses amb relació al compliment de la reserva de llocs de treball per a persones amb
discapacitat o malaltia mental de la Llei general de persones amb discapacitat i de la seva
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inclusió social, aprofitant el pressupost ja destinat a la inserció laboral i a la contractació per
part de l’empresa ordinària i potenciar el paper d’ajut a la transició cap al treball ordinari.

Setè. Potenciar els centres especials de treball d’economia social i cooperativa arrelats al
territori que apostin per la plena inclusió laboral i social de les persones amb discapacitat o
malaltia mental i les persones amb especials dificultats, reforçant els aspectes relacionats
amb la reconversió d’activitats obsoletes, la democràcia interna, el suport a la inversió i
reinversió dels beneficis i el treball en xarxa que permeti oferir nous serveis i productes amb
valor afegit.

Vuitè. Donar compliment a la moció 131/XI aprovada pel Parlament de Catalunya, sobre els
centres especials de treball.

Novè. Fer arribar aquests acords al Govern de l’Estat, al Govern de la Generalitat de
Catalunya, al Parlament de Catalunya i als seus grups parlamentaris, a l’Associació Catalana
de Municipis, a la Federació de Municipis de Catalunya, a l’entitat per a la Discapacitat
Intel·lectual a Catalunya (DINCAT) , al Comitè Espanyol de Representants de Persones amb
Discapacitat (CERMI), al Comitè Català de Representants de Persones amb Discapacitat
(COCARMI), l’Associació Empresarial d’Economia Social (Dincat), AMMFEINA-Salut Mental
Catalunya, a la Taula d’entitats del Tercer Sector Social de Catalunya, i a les entitats socials del
municipi que treballen amb i per a les persones amb discapacitat.»

S'incorpora a la sessió el Sr. Domènech 

EL SR. MARTÍN EXPLICA LA PROPOSTA I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, s'aprova per unanimitat. 

14. Proposta del Grup municipal del Partit Popular (PP) referent a canvis legislatius per
a garantir el dret a la propietat privada, la seguretat de les persones i béns i la
convivència social.

"El Partido Popular ha anunciado la presentación en el Congreso de los Diputados de una
Proposición de Ley Orgánica destinada a combatir la ocupación ilegal de viviendas que
garantice el derecho de propiedad, la seguridad de personas y bienes y la convivencia social.
En su articulado se establece, entre otras medidas, que la Policía podrá desalojar la vivienda
ocupada ilegalmente en un plazo express de 24 horas, sin necesidad de esperar varios
meses como hasta ahora y refuerza el delito de usurpación pasando de una multa a pena de
privación de libertad de uno a tres años.

Cuando hay una ocupación ilegal, hay un acto delictivo y hay una víctima a la que se despoja
de un derecho que también tiene amparado en la Constitución. No puede ser que estas
políticas de cambio se basen en considerar la ocupación ilegal como una solución válida para
una minoría, cuando se han convertido en un problema para la mayoría.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

Combatir el alarmante y creciente problema de la ocupación de viviendas, luchar contra las
mafias y la delincuencia asociada a la misma y garantizar así, la propiedad privada, la
convivencia y la seguridad son los motivos principales que impulsan esta iniciativa normativa
en el Congreso de los Diputados.

La nueva normativa, de aprobarse, facultará también a las comunidades de propietarios,
cuando los ocupantes ilegales realicen actividades prohibidas o molestas o incívicas, para
garantizar la correcta convivencia vecinal. Además, considera nula la inscripción en el padrón
municipal cuando la persona inscrita sea un okupa ilegal, modificando para ello la Ley de
Bases de Régimen local.

La Proposición de Ley define por primera vez de forma clara la ocupación ilegal e impide que
los okupas estén protegidos por el derecho fundamental de inviolabilidad del domicilio o por
el concepto de morada. De esta manera, se evita que tengan la misma protección en la casa
que habitan de forma ilegal y en contra de la voluntad del propietario que el que la habita de
forma legal. La autoridad pública podrá desalojar las viviendas ocupadas ilegalmente en un
plazo de 24 horas. 

Esta Proposición de Ley no regula los desahucios hipotecarios ni arrendaticios ni tiene como
objetivo regular los conocidos “precarios” y deja claro que aquellas personas con problemas
económicos o de desempleo no van a ser consideradas como okupas.

Aunque en la última década se han acortado sustancialmente los plazos judiciales para el
desalojo de viviendas, el problema de la ocupación genera alarma en la sociedad española y
el número de viviendas ocupadas no deja de aumentar. Además, el fenómeno ha generado la
instauración de mafias de la ocupación y la utilización de muchos de estos inmuebles para
actividades delictivas. 

Asimismo, la nueva ley reforzará las penas asociadas a los delitos de usurpación, que
pasarían de multa a privación de libertad de uno a tres años y contempla de manera
específica la figura de las mafias de okupación.

Así, agiliza el proceso penal para juzgar este tipo de delincuencia y para ello modifica la Ley
de Enjuiciamiento Criminal y la Ley del Jurado.

De igual manera, amplía la reforma de los procesos civiles, aprobada en junio de 2018, para
que las personas jurídicas propietarias de viviendas puedan ejercer su derecho con la misma
agilidad que las personas físicas a la hora de recuperar la posesión de sus casas. Hasta ahora
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la propiedad jurídica del inmueble dificultaba más todavía el desalojo, por ese motivo el
Partido Popular presenta esta Propuesta de Resolución al Pleno con estos acuerdos:

Primero. Dar su firme apoyo a la Proposición de Ley Orgánica contra la ocupación ilegal y
para la convivencia vecinal y la protección de la seguridad de las personas y cosas en las
comunidades de propietarios, registrada en el Congreso de los Diputados el 31 de enero del
2019.

Segundo. Reclamar de las fuerzas políticas con representación parlamentaria que den su
aprobación a esta iniciativa normativa antiokupa, pionera en España, por ser de interés
general y necesaria para corregir un grave problema social y de convivencia generado a
causa de esta falsa vía de acceso a la vivienda.

Tercero. Dar traslado de estos acuerdos a la Ministra de Justicia, a la Vicepresidenta del
Gobierno y a los Portavoces Parlamentarios de los Grupos con representación en el
Congreso y en el Senado. Así como al Presidente de la Federación Española de Municipios y
Provincias.»

EL SR. DOMÈNECH EXPLICA LA PROPOSTA I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, es rebutjada amb 7 vots a favor (PP: Sr. Domènech i Sra.
Compte; AREUS: Srs. Cervera i Rubio; C'S: Srs./Sres. Sánchez, Morales, Figueras) i 19 vots en
contra ((PdeCAT)-CiU: Srs./Sres. Pellicer, Vilella, Monseny, Arza, Sardà, Enrech, Caelles; CUP:
Srs./Sres. Llorens, Fernández, Cuadrada, Ciurana, Puig, Reverte; PSC-CP: Srs./Sres. Martín,
Martínez, Guaita, Pozuelo; ERC-MES-MDC-AVANCEM: Sres. Llauradó i Flores). 

MOCIONS DELS GRUPS MUNICIPALS 

15. Moció del Grup municipal CIUTADANS–REUS (C’S) perquè el compliment del
calendari de vacunació recomanat pel Ministeri de Sanitat i finançat pel sistema públic
de salut passi a ser un requisit indispensable per a la matriculació de nens als jardins
d'infància dependents de l'ajuntament de Reus.

L'alcalde anuncia que en relació a aquest punt de l'ordre del dia hi ha una esmena
presentada pel grup municipal del PARTIT DELS SOCIALISTES DE CATALUNYA–
CANDIDATURA DE PROGRÉS (PSC-CP) la qual ha estat acceptada i, per tant, se sotmet la
proposta a la consideració del Ple amb ella inclosa.

"En Cataluña, los padres no están obligados a presentar la cartilla de vacunaciones para que
sus hijos sean admitidos en los jardines de infancia públicos, aunque estos centros pueden
solicitar verla a título informativo. Sin embargo, el pasado 8 de enero el juzgado contencioso
administrativo número 16 de Barcelona dictó una sentencia en la cual avalaba la decisión del
ayuntamiento de un municipio del Maresme de negarse a matricular en la guardería
municipal a un niño que no estaba vacunado. 



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

En el caso de Reus, las seis guarderías municipales tampoco exigen la vacunación de sus
alumnos pero sí solicitan el libro de salud de los niños, en el que constan las vacunas que el
menor ha recibido. Si el niño no tiene las vacunas al día o no se le ha puesto ninguna, los
centros reusenses solicitan a la familia del menor un certificado médico que acredite que
está sano y que no sufre ninguna enfermedad. Es evidente que este certificado no garantiza
que el niño no contraiga cualquier enfermedad contagiosa después de la emisión de dicho
documento.

Desde Ciudadanos, defendemos que los niños que se matriculen en las guarderías
municipales de Reus hayan sido vacunados y tengan al día todas las vacunas de
recomendada administración por el Ministerio de Sanidad y financiadas por el sistema
público de salud. Si bien es cierto que los padres pueden decidir libremente vacunar o no a
su hijo, también lo es que los centros han de velar por la salud de todos sus alumnos. Por lo
tanto, las guarderías han de poder decidir si aceptan o no a niños no vacunados.

De la misma manera que refleja la sentencia del juzgado contencioso administrativo número
16 de Barcelona, creemos que los derechos de los padres que optan por no vacunar a sus
hijos tienen su límite cuando chocan con los derechos de los demás, que quieren que sus
hijos estén lo más seguros posible en la guardería, donde -como todos sabemos- los niños
suelen contraer y contagiar numerosas infecciones y enfermedades, porque son muy
pequeños y están en proceso de vacunación, de manera que son más vulnerables a contraer
estas patologías.

La sentencia también establece que, al querer matricular a un niño no vacunado, sus padres
se olvidan del derecho de los demás, ya que entienden que su derecho a asistir al jardín de
infancia es superior al derecho a la salud del resto de niños. Además, la magistrada concluye
que, si el ayuntamiento se negó a aceptar a un niño sin vacunar, no se vulnera la libertad
ideológica de los padres porque, de hecho, nadie les obligó a vacunarle. Y añade que las
personas que no vacunan a sus hijos "aprovechan los efectos de la protección grupal, que se
fundamenta en que el 95% de la población está inmunizada gracias al cumplimiento del
calendario vacunal".

En muchos países de nuestro entorno sí existe esta obligación de vacunar a los menores
para asistir a las guarderías públicas. Además, los mayores expertos en vacunación a nivel
estatal e internacional, así como la OMS, recomiendan vacunar a los niños porque los
beneficios están sumamente demostrados, y ninguno apoya las tesis del movimiento
antivacunas, sino todo lo contrario. Cabe recordar también que en los últimos años han
reaparecido enfermedades que ya estaban erradicadas gracias a la vacunación y ha
aumentado el número de casos de infecciones para las cuales existen vacunas.
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También recientemente se han producido muertes de niños y adultos contagiados por
enfermedades para las que hay prevención mediante vacunas. Por ejemplo, el caso de un
niño de 6 años que en 2015 murió de difteria en Olot (primer caso en España desde 1987) o
algunas muertes por sarampión en Francia e Italia.

Por todos estos motivos, el Grupo Municipal de Ciudadanos propone adoptar los siguientes
acuerdos: 

Primero. Que el cumplimiento del calendario de vacunación recomendado por el Ministerio
de Sanidad y financiado por el sistema público de salud pase a ser un requisito indispensable
para la matriculación de niños en los jardines de infancia dependientes del Ayuntamiento de
Reus, a excepción de que, por causas médicas suficientemente justificadas y certificadas por
un pediatra, el menor en cuestión no haya podido ser vacunado.

Segundo. Que la medida descrita en el acuerdo anterior se aplique a partir del próximo curso
escolar (2019-2020)".

EL SR. SANCHEZ EXPLICA EL TEMA I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, es rebutjada amb 3 vots a favor (C'S: Srs./Sres. Sánchez,
Morales, Figueras) 11 vots en contra ((PdeCAT)-CiU: Srs./Sres. Pellicer, Vilella, Monseny, Arza,
Sardà, Enrech, Caelles; ERC-MES-MDC-AVANCEM: Sres. Llauradó i Flores; AREUS: Srs. Cervera
i Rubio) i 12 abstencions (CUP: Srs./Sres. Llorens, Fernández, Cuadrada, Ciurana, Puig,
Reverte; PSC-CP: Srs./Sres. Martín, Martínez, Guaita, Pozuelo; PP: Sr. Domènech i Sra.
Compte).

16. Moció del Grup municipal CANDIDATURA D’UNITAT POPULAR (CUP) per tal de
realitzar una auditoria del Servei de Recollida de Residus prestat per FCC durant el
període de pròrroga del 2019.

L'alcalde anuncia que en relació a aquest punt de l'ordre del dia hi ha dos esmenes
presentades pel grup municipal del PARTIT DEMÒCRATA (PdeCAT)-CiU, ERC-MES-MDC-
AVANCEM i ARA REUS (AREUS), la primer ha estat rebutjada i la segona ha estat
acceptada i, per tant, se sotmet la proposta a la consideració del Ple amb ella inclosa.

"El passat ple de desembre de 2017, aquest consistori va aprovar la pròrroga del contracte
del servei de recollida de residus que l’Ajuntament de Reus té amb l’empresa Fomento de
Construcciones y Contratas (d’ara endavant FCC). Hem de recordar que, actualment, hi ha un
contracte que va guanyar, de nou, FCC (empresa que ha obtingut aquest servei a Reus des
del 1967), que va entrar en vigor l’u de gener de 2010 i que havia de durar només 8 anys.
Però, durant el mandat del tripartit PSC-ERC-ICV, un mes abans de les eleccions del 2011, es
va signar una pròrroga d’un any més de contracte entre l’Ajuntament i l’empresa FCC que ens
ha col·locat l’any 2019 a un segon any de pròrroga: el 2018 per voluntat del govern del



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

tripartit, i el 2019 per falta de planificació del govern actual. En altres paraules, hem facilitat
durant 2 anys, sense cap concurs públic, la contractació del servei a FCC.

A més, hem de tenir presents aspectes importants d’aquest servei. El servei de recollida de
residus i de neteja viària ens costa a la ciutadania més d’11 milions d’euros anuals,
aproximadament un 12% del pressupost total municipal que paguem amb en concepte de
taxes amb les que paguem servei, amb un cost més elevat que la mitjana de ciutats catalanes
de mida similar a la de Reus, tal com evidenciava l’estudi (pàg 3) dut a terme per
l’Ajuntament. I tampoc podem oblidar que una de les peces incorporades en el sumari del
Cas Innova guarda relació amb el compliment del contracte actual de la recollida de residus i
neteja viària d’FCC a la ciutat de reus.

Si a aquests fets hi afegim les alarmants notícies sobre els incompliments i mancances al
servei de FCC en contractes similars de recollida de residus i neteja als municipis de
Badalona, Barcelona, Hospitalet del Llobregat, Mataró que van obligar a certs ajuntaments a
realitzar auditories dels servei durant l’any 2016. O bé, els resultats molt recents de
l’auditoria realitzada a la ciutat de Tarragona a petició de les companyes de la Cup de
Tarragona que evidencien incompliments del contracte en la prestació del servei; ens obliga a
estar alerta de com s’ofereix, en termes de relació qualitat-preu del servei i condicions
laborals de les treballadores, el servei de recollida de residus a la nostra ciutat.

Sabem que l’ajuntament, davant d’una propera liquidació del contracte, ha demanat la
realització d’una auditoria externa, tant a nivell econòmic com a nivell de prestació del servei
de la qual encara no en tenim els resultats. Però la desconfiança es reforça, encara més,
quan també se’ns ha informat que la mateixa empresa realitza la seva pròpia auditoria en
termes comptables i realització del servei sense capacitat del propi ajuntament de contrastar
dades o que, des de la mateixa Gerència de Medi Ambient se’ns ha reconegut en diverses
ocasions que els controls del servei es fan de manera aleatòria i que no hi ha capacitat de
reconèixer un 100% de la qualitat del servei que ofereix l’empresa. 

També, en relació a la prestació del servei durant la pròrroga és sabut que s’han amortitzat
els vehicles però que no es resolt de manera favorable per a l’ajuntament, és a dir, a un preu
molt elevat es dur a terme un servei amb un nombre menor de vehicles que, a més són vells,
i amb maquinària obsoleta que, segurament, repercutirà en riscos laborals dels treballadors i
treballadores de l’empresa i amb el mateix servei a la ciutadania. 

Per tant, atès que aquest és un servei fonamental i una de les principals obligacions que té
l’Ajuntament amb el seu municipi, essent la contractació que suposa una major quantia
econòmica del pressupost municipal es fa necessari prendre mesures de control exhaustives
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i independents que avaluïn la prestació correcta del servei tant en la qualitat del servei per a
les reusenques i reusencs com per a les mateixes treballadores i treballadors del servei.
 
Per tot això, la Candidatura d’Unitat Popular de Reus proposa al Ple l’adopció dels següents
acords:

Primer. Que l'anàlisi de l’auditoria externa demanada per l’Ajuntament de Reus s’ampliï als
últims 4 anys de prestació del servei si és que només s’acota a aquest últim.

Segon. Que es facilitin els resultats de l’auditoria a tots els grups municipals presents al
consistori un cop s’obtinguin.

Tercer. Que l’Ajuntament de Reus encarregui una auditoria externa per avaluar de manera
quantitativa i qualitativa la prestació del servei de recollida de residus i neteja viària durant
els primers 4 mesos del període de pròrroga per tal de prendre les mesures adients ens els
mesos posteriors en cas que els resultats siguin negatius.

Quart. Que es creï una comissió permanent de seguiment dels resultats de l’auditoria i del
compliment del servei formada per intervenció, contractació, equip tècnic i representants
dels diferents grups municipals presents al consistori.

Cinquè. Que es doni trasllat dels presents acords a FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y
CONTRATAS SA, als treballadors i treballadores de l’empresa, al Consell Municipal de Medi
Ambient i altres entitats, col·lectius, associacions i organitzacions relacionades amb el Medi
Ambient presents a la ciutat".

S'absenta de la sessió el Sr. Morales.

LA SRA. LLORENS EXPLICA  LA MOCIÓ I ES PRODUEIX DEBAT 

Sotmesa la proposta a votació, es rebutjada amb 6 vots a favor (CUP: Srs./Sres. Llorens,
Fernández, Cuadrada, Ciurana, Puig, Reverte) 15 vots en contra ((PdeCAT)-CiU: Srs./Sres.
Pellicer, Vilella, Monseny, Arza, Sardà, Enrech, Caelles; C'S: Srs./Sres. Sánchez, Figueras; PP: Sr.
Domènech i Sra. Compte; ERC-MES-MDC-AVANCEM: Sres. Llauradó i Flores; AREUS: Srs.
Cervera i Rubio) i 4 abstencions ( PSC-CP: Srs./Sres. Martín, Martínez, Guaita, Pozuelo).

S'absenta de la sessió el Sr. Domènech. 

17. Moció del Grup municipal CANDIDATURA D’UNITAT POPULAR (CUP) per a la creació
del Consell Municipal d'Habitatge.

"L’habitatge ha esdevingut una qüestió de ciutat. Tanmateix, des del consistori, els diferents
grups municipals no hem superat la guerra de posicions i s’ha mantingut un debat binari,
simplista i superficial. La prova és que ni el govern ni el ple municipal ha estat capaç de



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

trobar solucions significatives per una problemàtica creixent i complexa que afecta
pràcticament a qualsevol persona o família que no gaudeix d’una situació social benestant. 

De la mateixa manera, el conflicte social que s’ha generat a causa de l’emergència
habitacional no es pot solucionar mitjançant la polarització ni la recerca de culpables. Encara
menys en una confrontació entre veïns i veïnes. 

Certament, l’ocupació d’habitatges és un problema molt greu. Ho és per tothom que s’hi veu
implicat: per qui no pot fer ús de la seva propietat, per les comunitats veïnals que poden
veure com la convivència es veu alterada i per les persones i famílies que s’han vist forçades
a ocupar.

Al nostre entendre, la participació social i política és la major garantia a l’hora de trobar
solucions a problemes comunitaris. Una posada en comú de les necessitats de les persones i
col·lectius ha de permetre generar suficient empatia per trobar solucions que beneficiïn a
tothom. 

Per tots aquests motius, el grup municipal de la Candidatura d’Unitat Popular de Reus
proposa el següents acords:

Primer. Redactar abans de final de mandat un projecte de Consell Municipal d'Habitatge,
entès com un espai de participació ciutadana estable i permanent, en les següents
condicions:

a) L'objectiu d'aquest Consell serà debatre i generar opinió i propostes en relació a
l’habitatge i fer seguiment de les polítiques municipals d'habitatge. 

b) La composició d'aquest Consell ha de permetre donar veu al ventall més ampli possible
d'actors públics i privats (grups municipals, regidories, institucions, entitats i particulars) que
estiguin relacionats amb la propietat, l'accés i l'ús d'habitatges de la ciutat per part de
persones de diferents edats, gèneres i situacions socials. Per tal d'aconseguir aquest ventall,
en el cas d'actors que no comptin amb representants naturals, l'Ajuntament de Reus
impulsarà un procés previ per designar-los i en ocasions puntuals es podrà convidar també
actors que estiguin relacionats amb temes concrets a tractar. 

c) D'acord amb el que prevegi el Reglament de Participació Ciutadana de Reus, el Consell
podrà funcionar periòdicament en forma de plenari, i més ordinàriament en forma de grups
de treball en àmbits i objectius específics, per tal de prioritzar la riquesa i eficàcia dels
debats.
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Segon. Revisar i desplegar el Pla Local d’Habitatge".

EL SR. FERNANDEZ EXPLICA EL TEMA I ES PRODUEIX DEBAT 

 Sotmesa la proposta a votació, s'aprova per unanimitat. 

Assumptes sobrevinguts, si s'escau. 

No n'hi ha.

Precs i preguntes.

Pregunta que presenta el Sr. Sànchez del Grup municipal de CIUTADANS–REUS (C’S) 
referent a la licitació del contracte dels serveis de neteja als Centres Educatius de
Reus. 

"Los concejales de Ciudadanos nos reunimos hace unos meses con representantes de las
trabajadoras de la limpieza de los centros educativos de Reus para conocer su situación
laboral y sus reivindicaciones. En esta reunión, nos explicaron que, a través de la Asociación
Profesional de Empresas de Limpieza, habían presentado un recurso contra la licitación del
servicio de limpieza de los centros educativos de nuestra ciudad, por estar en desacuerdo
con las cláusulas que contempla, ya que empeoran las condiciones laborales de estas
trabajadoras.

Recientemente hemos sabido que el Tribunal de Contratos del Sector Público ha dictaminado
a favor de este recurso interpuesto contra el Ayuntamiento de Reus.

Por todo ello, el Grupo Municipal de Ciudadanos formula las siguientes preguntas: 

¿En qué estado se encuentran actualmente el contrato y la nueva licitación del servicio de
limpieza de los centros educativos de Reus?

¿Se ha redactado ya un nuevo pliego de cláusulas?

En caso afirmativo, ¿incorpora este pliego las reivindicaciones de estas trabajadoras?"

Per part del Sr. Enrech ES DÓNA RESPOSTA a la pregunta. 

Pregunta que presenta la Sra. Guaita del Grup municipal del PARTIT DELS SOCIALISTES
DE CATALUNYA–CANDIDATURA DE PROGRÉS (PSC-CP) en relació a les entrades
inclusives del cinema del Centre Comercial La Fira. 

"Els vots del grup municipal del PSC al Ple del 23 de gener de 2017 van facilitar la cessió d’un
local municipal al centre comercial La Fira per fer-hi un cinema.



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

En aquell moment, el govern municipal va recollir la nostra proposta i es va comprometre a
dedicar els ingressos que rebria a canvi de retornar el local municipal a l’empresa a
promoure l'accés a la cultura dels infants i joves de la ciutat en situacions desfavorides. 

Aquest compromís donava continuïtat a l'objecte inicial pel qual aquest local es va posar a
disposició de l'Ajuntament i garantia millorar el servei cap a la ciutadania, el nostre principal
objectiu.

Passats dos anys d’aquell compromís, formulem la següent pregunta:

Quantes entrades s’han destinat a infants i joves de la ciutat en situació desfavorida per tal
de facilitar-los l’accés al cinema del centre comercial?

En quins criteris s’han atorgat aquestes entrades?"

Per part del Sr. Arza  ES DÓNA RESPOSTA a la pregunta. 

Prec que presenta la Sra. Martínez del Grup municipal del PARTIT DELS SOCIALISTES DE
CATALUNYA–CANDIDATURA DE PROGRÉS (PSC-CP) referent a la presència d'educadors
socials als Centres Educatius de la Ciutat. 

"El Ple del 30 d’octubre de 2017 va defensar una moció del PSC que proposava restablir la
presència dels educadors socials a les escoles en el marc del programa ‘Atenció Integral als
menors i les seves famílies’ tal com s’havia fet fins al curs 2015-2016, basada en el contacte
periòdic, programat, permanent i presencial amb els equips docents dels diferents centres
que permeti als professionals conèixer les diferents problemàtiques i riscos que s’hi generen
i poder prevenir situacions de desavantatges socials.

La moció va prosperar, tot i el vot en contra dels grups de govern que van atribuir a criteris
tècnics de l’àrea de Benestar Social el canvi realitzat el curs 2016-2017 basat en àmbits
d’intervenció. I des de l’àmbit d’Infància, Joventut i Família es treballa amb les famílies en
situació de risc segons el Centre Escolar de referència., amb un únic interlocutor que manté
contacte directe amb el centre a través del telèfon i del correu electrònic.

Aquest grup municipal continua rebent queixes de diferents centres escolars, que consideren
necessària la presència periòdica dels educadors perquè pugin fer prevenció i no es limitin a
actuar a demanda, quan el problema ja s’ha generat. 

Atès que les queixes demostren que el canvi no funciona,
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Atès que els educadors també són tècnics i han de poder fer aportacions en aquest àmbit, 

Atès que ens trobem en un temps complicat pel que queda de curs,

El grup municipal socialista demana la convocatòria urgent del CEM amb l’assistència de la
regidora de Serveis Socials, per tal que pugui escoltar la comunitat educativa (els docents
també són tècnics, en educació) i es pugui debatre quina és la millor fórmula per afrontar els
riscos i les problemàtiques que es generen a les escoles i poder prevenir situacions de
desavantatges socials i de vulnerabilitat".

Per part del Sr. Arza  ES DÓNA RESPOSTA al Prec. 

Pregunta que presenta la Sra. Pozuelo del Grup municipal del PARTIT DELS SOCIALISTES
DE CATALUNYA–CANDIDATURA DE PROGRÉS (PSC-CP) referent a la construcció d'un nou
"CRUYFF COURT"  a la ciutat. 

"Fa pocs dies hem conegut que Reus comptarà amb un nou ‘Cruyff court’, una nova
instal·lació esportiva al barri de Mas Iglesias a partir del mes de març. Un camp de futbol de
gespa artificial i una petita pista d'atletisme, fruit d’un acord entre la Fundació Cruyff i
l'Ajuntament de Reus.

Fa anys que l’Ajuntament col·labora amb la Fundació Cruyff i la nostra ciutat ja compta amb
un ‘Cruiff court’ des del 2009 al costat de l’estació d’autobusos i, posteriorment, amb un espai
de jocs a l’escola Rosa Sensat.

No dubtem dels beneficis d’aquest projecte per a la ciutat en tant que proporcionarà un nou
espai de relació social i oci entre els més joves i dinamitzarà el barri de Mas Iglesias. Però
resulta del tot sorprenent que no se n’hagi parlat en la taula de treball per a la redacció del
Mapa d’Instal·lacions Esportives del Municipi (MIEM), de la qual en formem part tots els grup
polítics amb representació en aquest Ple, ni figuri al projecte del qual la primera fase de
redacció es va enllestir el passat mes de desembre.

És per això que aquest grup municipal vol saber per què en el moment que va sorgir
l’oportunitat de construcció d’aquest nou ‘Cruyf court’ el govern no la va comunicar ni la va
sotmetre a debat entre els membres que estan treballant en redacció del Mapa
d’Instal·lacions Esportives del Municipi (MIEM)".

Per part del Sr. Cervera ES DÓNA RESPOSTA a la pregunta. 

Pregunta que presenta la Sra. Compte del Grup Municipal Grup municipal del Partit
Popular (PP) referent al suport i adhesió al projecte "Educació 360" a la Junta de
Portaveus. 



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

"Atès que el equip de govern municipal ha presentat a Portaveus ,l’adhesió al Projecte
«Educació 360» i « l´ interès sobtat de l´equip de govern» per les activitats extraescolars i la
mancança de comprimís de la Generalitat de Catalunya envers aquest projecte el Partit
Popular formula les següents Pregunta al Ple:

1.- Exigim que es detallin previ informe de les Regidories d´Ensenyament, Benestar Social,
Esports i Cultura, totes les oportunitats i coordinació que hagin desenvolupat aquest
mandat» en benefici de famílies com comunitat educativa en activitats extraescolars.

2.- Que la propera Comissió de Serveis a les Persones, s´analitzi tots els informes que 
s´han sol·licitat".

Per part del Sra. Sarda ES DÓNA RESPOSTA a la pregunta. 

Pregunta que presenta la Sra. Compte del Grup Municipal Grup municipal del Partit
Popular (PP) envers la sentència del TSJC sobre aportació quota AMI ( Associació de
Municipis per l'Independència).

"Vista la sentencia del TSJC que obliga al Ajuntament de Girona a retornar les quotes
realitzades a la AMI des de 2012 per considerar que la citada Associació “no obedece a los

intereses municipales” i per tant no esta justificat el pagament d’aquesta quota, per aquest
motiu el Partit Popular formula la següent pregunt al Ple:

Quina quantitat a pagat l’Ajuntament de Reus per aquest concepte des de l’aprovació de la
adhesió a la mencionada associació?"

Per part del Sr. Enrech ES DÓNA RESPOSTA a la pregunta. 

Pregunta que presenta la Sra. Compte del Grup Municipal del Partit Popular (PP)
referent a la reducció de sous de l'Equip de Govern de l'Ajuntament de Reus. 

"El ple del dia 15 d´abril del 2016 va aprovar una reducció dels sous dels regidors de l’equip
de govern.

Donat que l’actual mandat ja s’acaba i no s’ha dut a terme la mencionada reducció i en cas de
tenir que retornar els diners cobrats de més tal com es va acordar per majoria, i donat que
algun dels regidors possiblement no formaran part del proper plenari ,el Partit Popular
formula les següents Preguntes al Ple: 

1.- Perquè l’equip de govern no ha fet efectiu l’acord del ple en relació a la reducció dels sous?
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2.- De que serveix un acord del plenari si el Govern no el porta a terme?
3.- Quina quantitat acumulada a pagat l’ajuntament de més en sous per aquest concepte des
de l’aprovació del mencionat acord?
4.- Ens podran facilitar als grups de la oposició un informe de Intervenció i Secretaria que
justifiqui , si s’escau, la no materialització de l’acord del Ple?"

Per part del Sr. Enrech ES DÓNA RESPOSTA a la pregunta. 

Pregunta que presenta la Sra. Llorens del Grup Municipal de la CANDIDATURA
D’UNITAT POPULAR (CUP) en relació a dos fets concrets al voltant del context nacional
que es presenten aquests mesos. 

"Per què l’alcalde Pellicer no va penjar la pancarta amb el lema «#FAKEJUSTICE» el passat
divendres dia 1 de febrer a la concentració convocada per l’Assemblea Nacional Catalana a la
Plaça Mercadal en motiu dels judicis polítics?

Quin posicionament polític té l’alcalde en relació a VOX a l’hora de difondre el seu pensament
polític als carrers i les places de Reus?

3) En relació al context que denoten les preguntes anteriors, com respondrà l’Ajuntament de
Reus en mans del govern de PdCat-ERC-AraReus quan es requereixin mesures
extraordinàries a nivell de posicionament polític durant el període dels judicis?"

Per part del Sr. Pellicer ES DÓNA RESPOSTA a la pregunta. 

Pregunta que presenta el Sr. Ciurana del Grup Municipal de la CANDIDATURA D’UNITAT
POPULAR (CUP) en relació al projecte "Cap nen sense nedar". 

"Després d’haver llegit dues notícies dels últims dos anys en relació a l’inici del projecte «CAP
NEN SENSE NEDAR», concretament dels dies 13 de novembre de 2017 i 9 de novembre de
2018, on s’hi explica el fonament i les condicions del projecte:

Nombre d'escoles participants : El 2017, «un total de 31 centres educatius» i el 2018 «una
trentena» de Reus, 3 dels quals d’educació especial, inicien durant aquesta setmana el
programa de la Regidoria d’Esports de l’Ajuntament de Reus “Cap nen sense saber nedar”. 

Objectiu del projecte: La familiarització dels alumnes amb el medi aquàtic i l’aprenentatge de
la natació i les tècniques bàsiques per assolir un acceptable grau d’autonomia en aquest
mitjà.

Planificació: Aquest programa consisteix en l'aprenentatge de la natació en unes 20 sessions
durant el curs escolar. Aquesta iniciativa està impulsada per la Regidoria d'Esports de
l'Ajuntament de Reus, juntament amb l'entitat Reus Esport i Lleure. Aquest programa s'inicia



                                                                                                                                                               

                                                                                                                                                              

                                                                                                                                                               

al novembre i es finalitza al maig, on les 30 escoles passaran per les piscines dels dos centres
esportius.

Finançament: L’activitat totalment gratuïta pels participants i finançada per l’Ajuntament de
Reus inclou el desplaçament, l’assegurança i el desenvolupament de l’activitat a les piscines
cobertes del Reus Deportiu i del Club Natació Reus Ploms. Un altre dels factors que
singularitzen aquesta iniciativa és l’atenció especialitzada als alumnes amb necessitats
educatives especials i l'atenció a través de monitors especialitzats i dedicats de manera
individualitzada tant als alumnes integrats en centres educatius com als alumnes de les
escoles d’educació especial de la ciutat. Inclou un servei especial per aquells infants que
necessiten una atenció específica. Tanmateix el transport fins a les piscines també està
adaptat.

Valoració: Segons les declaracions del Regidor d’Esports es valora «la cooperació de tots els
agents implicats, especialment els equips docents dels centres participants i de les entitats
esportives col·laboradores, paraules textuals “Aquest esforç municipal es veu recompensat
per l’entusiasme dels participants i l’excel·lent valoració rebuda any rere any de famílies i
docents”. 

Realitzem les següents preguntes:

1) A què es deu la davallada de nombre d’escoles participants de 30 centres (segons les
dades que apareixen a les notícies referenciades anteriorment) a entre 10 o 12 segons se’ns
va informar a la Comissió de Transparència del dia 14 de gener de 2019 per part de la tècnica
d’esports a l’hora de valorar la Carta de Serveis Esportius Municipals?

2) Si es diu que és una activitat gratuïta i a càrrec de l’Ajuntament, com es financia? I quina és
la fórmula d’adjudicació als clubs que col.laboren en el projecte?

3) Qui decideix qui participa i qui no i com?

4) Pel que fa al seguiment del programa:
-Hi ha un control municipal sobre la idoneïtat d'un club per dur a terme aquest projecte? -Un
cop emprès el projecte qui en fa el seguiment? 
-Es realitza el pagament del programa, igualment, encara que no s'hagi dut a terme en la
seva totalitat i amb la qualitat necessària? 
-Es realitza un control pedagògic del projecte per tal d’assolir els objectius plantejats del
projecte que és «aconseguir saber nedar»?
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5) Hi ha més projectes esportius escolar en els quals, per la falta d'equipament municipal,
s'hagi de dependre dels equipaments de clubs privats, amb la corresponent retribució
econòmica de diners públics?"

Per part del Sr. Pellicer ES DÓNA RESPOSTA a la pregunta. 

I, sense més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió, de la qual com a secretari en funcions
estenc aquesta acta amb el vistiplau de l’alcalde president.

L'alcalde                                                                    El secretari en funcions 
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